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Božie synovstvo 
Som, kto som. Som, čo som. Stvorenie. Človek, malý, slabý, krehký. Hriešnik, k tomu navyše.  

Si, Kto Si. Boh, Nesmrteľný Stvoriteľ, Svätý, Večný, Dokonalý.  

Ty si vzal na seba moju slabosť a stal si sa mnou. Mne si dal svoju veľkosť, aby si ma urobil 

sebou, bohom na obraz Boha, synom v Synovi.  

Aké slová opíšu mieru blízkosti, priateľstva, druženstva, jednoty, ktorá z tohto vzišla?  

"Lebo ste nedostali ducha otroctva, aby ste sa museli zasa báť, ale dostali ste Ducha adoptívneho 

synovstva, v ktorom voláme: "Abba, Otče!"" (Rim 8, 15) 

"Či naozaj bude Boh bývať na zemi? Veď nebesá a nebesá nebies ťa nemôžu obsiahnuť... !" (1Krľ 

8, 27) 

Takto žasne Šalamún. My žasneme viac. Vari môžu byť Boh a človek priatelia a druhovia, akoby 

rovný s rovným? Vari sa môže Boh tak znížiť a prispôsobiť človeku, aby to bolo možné? A ešte 

viac, vari môže byť človek tak premenený a povýšený, že by vládal kráčať tempom Boha po boku 

Boha ako Jeho spoločník a druh v Jeho Božstve a Nesmrteľnosti i Svätosti?  

"Ježiš sa na nich zahľadel a povedal im: "Ľuďom je to nemožné, ale Bohu je všetko možné."" (Mt 

19, 26) 

A tak "s bázňou a chvením" (2Kor 7, 15) vstupujeme, vystupujeme k Bohu, vedľa Boha, aby sme 

po boku Boha nakoniec vošli doňho a On naplnil nás... do tejto neuveriteľnej jednoty, do tohto 

vzťahu.  

Aké to je, kráčať s Bohom po Božích cestách ako priateľ s Priateľom, druh s Druhom, ako boh s 

Bohom? Niet divu, že všetko pozemské sa popri tom stráca, šedne, bledne, vädne... V sladkej 

slobode apatheie, v sladkej ľahkosti bezstarostnosti... keď skutočne vstupujeme do tohto stavu, 

do tohto priateľstva a druženstva, do spoločenstva Boha a s Bohom.  

"Čo sme videli a počuli, zvestujeme aj vám, aby ste aj vy mali spoločenstvo s nami. Veď my máme 

spoločenstvo s Otcom a s jeho Synom Ježišom Kristom. A toto píšeme, aby naša radosť bola 

úplná." (1Jn 1, 3-4) 

""Ani oko nevidelo, ani ucho nepočulo, ani do ľudského srdca nevystúpilo, čo Boh pripravil tým, 

ktorí ho milujú." Ale nám to Boh zjavil... " (1Kor 2, 9-10) 



Aká strašlivá je tá spaľujúca túžba Boha po tom, aby sme naozaj boli, stali sa Jeho priateľmi a 

druhmi a aby nás mohol zahrnúť a obdarovať samým sebou a dať nám všetko, čo má, urobiť nás 

všetkým, čím je? Veď nato ustanovil Eucharistiu, aby sme v nej boli jedno Telo s Bohom, aby v 

nás prúdila jedna Krv Boha. Aby sa On stal pre nás všetkým tak, ako On nás urobil pre seba 

všetkým, keď za nás dal samého Seba.  

Keď zachytíme, začujeme toto volanie Boha... Je tak silné, mocné, naliehavé, nestrpí odklad... a 

tak opojné, závratné a ohromujúce, napĺňajúce človeka spôsobom, aký dovtedy ešte nezažil.  

Kto vraví "Som priateľ s Kristom" - a nechveje sa pritom bázňou a blaženosťou súčasne - alebo 

nevraví pravdu, alebo ešte ani nezačal poznávať Boha. Ani ten, kto do toho s radosťou, dychtivo 

a úplne samozrejme nevkladá všetko, celého seba, svoj život, majetok, všetko, pretože inak to 

nejde. Veď to znamená vystúpiť k Bohu a kráčať po cestách Boha! Je to nový život, nie obrazne, 

ale skutočne, úplne nový, úplne iný.  

S Bohom, vedľa Boha, v Bohu, Božou cestou v Božom svete. Nové stvorenie v Kristovi. Vojsť 

do toho v pokoji adorácie, už to je pre nás pre svoju úplnú novosť a nezvyklosť a pre nárok na 

nás celých náročné a vyžaduje našu odvahu a sily. Čo potom zotrvať v tom uprostred chaosu 

sveta?  

"... obrátil srdcia otcov k synom a neveriacich k múdrosti spravodlivých a pripravil Pánovi 

dokonalý ľud." (Lk 1, 17) 

Číre bytie. Skutočné bytie. Konečne sme. 

Odpustenie a milosrdenstvo 
Skutočná láska je dokonalá vtedy, ak milujeme druhého, hoci ho vôbec nepotrebujeme. Tak 

miluje Boh.  

"Aj keď budem hladný, nebudem pýtať od teba; veď moja je zem i s tým, čo ju napĺňa. Vari ja 

hovädzie mäso jedávam alebo pijem krv kozľaciu?" (Ž 50, 12-13) 

"Spasil nás nie pre spravodlivé skutky, ktoré sme my konali, ale zo svojho milosrdenstva." (Tít 

3, 5) 

Tak sme povolaní milovať aj my.  

Kým žijeme vo svete a bez Boha, sme závislí na ľuďoch. Potrebujeme ich, zúfalo a nutne, aby 

potvrdzovali našu hodnotu, našu veľkosť, našu správnosť, aby nás podporovali, potešovali, 

bavili, pomáhali nám. Preto na nich máme nároky a očakávania, že tak budú konať. Preto sme 

sklamaní, zranení, nahnevaní, urazení, ukrivdení, keď tak nekonajú, keď nás sklamú.  



Kristus nás od tohto oslobodil. Sme slobodní voči všetkým, pretože žijeme v Bohu, v Otcovi. 

Všetky tieto naše potreby napĺňa On sám. Ľudí už viac nepotrebujeme. Tak, ako ich nepotreboval 

Ježiš. Len sledujme, čo hovorí: 

"Slávu od ľudí neprijímam." (Jn 5, 41) 

"Ale Ježiš sa im nezdôveril; on poznal každého a nepotreboval, aby mu niekto vydával svedectvo 

o človekovi. Sám totiž vedel, čo je v človeku." (Jn 2, 24-25) 

"Hľa, prichádza hodina, ba už prišla, keď sa rozpŕchnete, každý svojou stranou, a mňa necháte 

samého. Ale nie som sám, lebo Otec je so mnou." (Jn 16, 32) 

Výsledkom je odpustenie, keď konečne sme my sami slobodní od všetkých ľudí, viac ich už 

nepotrebujeme a preto ich môžeme uvoľniť zo svojich pút, z reťazí svojich nárokov a očakávaní, 

z otrockej služby nášmu Egu, ktorú sme si na nich nárokovali.  

To nás robí konečne schopnými milovať tak, ako Ježiš, ktorý nám prikázal: 

"Nové prikázanie vám dávam, aby ste sa milovali navzájom. Aby ste sa aj vy vzájomne milovali, 

ako som ja miloval vás. Podľa toho spoznajú všetci, že ste moji učeníci, ak sa budete navzájom 

milovať."" (Jn 13, 34-35) 

Možno si vždy neuvedomujeme, že aj táto sloboda a odpustenie je podstatným znakom Ježišovej 

lásky. Milovať ako Ježiš znamená milovať v rovnakej slobode ako Ježiš: nie preto, že tých 

druhých potrebujeme, nie preto, že sú nám osožní, nie preto, že sa nám podávajú a páčia, ale 

preto, že sme sa my sami v sebe rozhodli darovať sa im - a toto rozhodnutie je z nás. Nie z 

nich. Milujeme tak nie kvôli nim, ale preto, že my sme sa rozhodli takými byť. Tak, ako Ježiš.  

Ježiš nás prišiel zachrániť nie preto, že by nás potreboval, alebo že by nami niečo získal, ale 

preto, že je Boh. Je Boh a milosrdenstvo, láska, je Jeho podstatou. Tak žije, tak koná, bez ohľadu 

na nás a úplne nezávisle na nás.  

"Boh dokazuje svoju lásku k nám tým, že Kristus zomrel za nás, keď sme boli ešte hriešnici." (Rim 

5, 8) 

"Ak sme neverní, on ostáva verný, lebo seba samého zaprieť nemôže." (2Tim 2, 13) 

Psychológ Cleese Skynner vysvetľuje, že práve toto je jeden zo základných znakov lásky a 

šťastných (v jeho prípade manželských) vzťahov: 

„Jeden význam slova „láska" je túžba po blízkosti. Ale blízkosť môže znamenať dve veci. Môže 

znamenať radosť z dôvernosti, ale aj závislosť, pocit takej väzby k druhému človekovi, že zaobísť 

sa bez neho je veľmi ťažké. Pré určitých ľudí láska skutočne znamená ľpenie, neustálu potrebu 

mať toho druhého pre seba a utrpení, keď partner nie je nablízku. A z toho, samozrejme, 

mnohokrát pramení aj sebectvo a žiarlivosť.“ – a práve toto sú tie nároky a očakávania a putá, 



ktoré zo vzťahu namiesto lásky tak, ako ju chápe Písmo – čiže agapé – robia sebecké využívanie 

druhého človeka.  

A Skynner pokračuje: „[Zdravé rodiny] obsahujú blízkosť a súčasne i odstup. V týchto rodinách 

bývajú ľudia schopní veľkej dôvernosti a silných citov. Zároveň ale pociťujú aj sebestačnosť a 

dôveru v samých seba, takže jeden druhého zase až tak zúfalo nepotrebujú. Keď sú na čas od 

seba odlúčení, vyrovnávajú sa s tým perfektne. Aj v takej situácii sú schopní plne sa radovať zo 

života.“ 

Presne takto hovorí o láske k ľuďom aj apoštol Pavol: 

"Lebo hoci som slobodný voči všetkým, stal som sa sluhom všetkých, aby som čím viacerých 

získal." (1Kor 9, 19)  

Hovorí, že je voči všetkým slobodný a pokiaľ ide o toto, nikoho z nich, ktorým hlása evanjelium, 

nepotrebuje – pretože, povedané slovami Skynnera, pociťuje „sebestačnosť a dôveru v samého 

seba“, ktorá neochvejne pramení z toho, že Boh je jeho Otec a on je Jeho syn.  

Výsledkom je odpustenie, prepustenie na slobodu, ktoré sa aj v Cirkvi prejavuje podobne, ako 

v zdravých rodinách, o ktorých Skynner píše: „Ak sú obaja partneri na sebe citovo nezávislí, keď 

sú spolu, potom nebývajú vzájomne obmedzovaní svojimi potrebami - nemusia si neustále dávať 

pozor na to, čo povedia nebo urobia, ako to v záujme naplnenia týchto potrieb robia ostatní ľudia. 

Sú tak omnoho viac sami sebou.“ 

Ale pretože sa Pavol rozhodol byť ako Boh, "milosrdný, ako je milosrdný jeho Otec" (porov. Lk 

6, 36), tak podľa toho aj koná. Nie z potreby ani z nedostatku, "nie z prinútenia, ale 

dobrovoľne,... nie pre mrzký zisk" (1Pt 5, 2), ale preto, že sa rozhodol prijať Božie synovstvo, 

stať sa Božím synom a teda ním aj byť a správať sa ako syn, pristupovať ako syn všade a ku 

každému: k Bohu ako k Otcovi, k sebe ako k synovi, k ľuďom ako k milovaným bratom, nehľadať 

"vlastné záujmy, ale záujmy iného" (1Kor 10, 24) jednoducho preto, že sám už žiadne vlastné 

záujmy nemá, v Bohu už všetko má - a hľadať záujmy tých, ktorí ešte to, čo on, nemajú, patrí k 

jeho prirodzenosti ako syna Boha.  

Som syn Boha? Potom túžim byť tým, čím som: milosrdným bohom v Bohu, všetkým naokolo, 

po vzore Boha, môjho Otca - a mojou radosťou a rozkošou je byť v tom najlepší možný, po vzore 

môjho Brata Ježiša: 

"Pre nich sa ja sám posväcujem, aby boli aj oni posvätení v pravde." (Jn 17, 19) 
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Trojjediná podmienka  

odpustenia hriechov 
Ježiš definuje len tri podmienky odpustenia našich hriechov – z toho tá prvá je kľúčová a spomína 

ju najčastejšie a najnaliehavejšie a v podstate v sebe obsahuje aj zvyšné dve: 

1. ODPUSTIŤ, čiže prepustiť druhých na slobodu a odstrániť bariéry medzi nami a nimi. 

Dvakrát táto podmienka zaznieva v modlitbe Otčenáš, kde odpustenie našich hriechov Bohom 

výslovne limitujeme a podmieňujeme našim vlastným odpustením iným ľuďom: "odpusť nám 

naše viny, ako i my odpúšťame svojim vinníkom" (Mt 6,12), "odpusť nám naše hriechy, lebo aj 

my odpúšťame každému svojmu dlžníkovi."  (Lk 11,4) Odpusť nám preto, lebo aj my odpúšťame 

a len natoľko, nakoľko my odpúšťame. Zaujímavé, že? 

Dvakrát sa táto podmienka objavuje vo veľmi striktnej a radikálnej podobe: "Nesúďte a nebudete 

súdení. Neodsudzujte a nebudete odsúdení! Odpúšťajte a odpustí sa vám" (Lk 6,37), "lebo ak vy 

odpustíte ľuďom ich poklesky, aj váš nebeský Otec vám odpustí.  Ale ak vy neodpustíte ľuďom, 

ani váš Otec neodpustí vaše hriechy." (Mt 6,14-15) K tomuto netreba nič viac dodávať.  

Piaty raz Ježiš spomína tento zákon v súvislosti s modlitbou: "A keď vstanete modliť sa, 

odpustite, ak máte niečo proti niekomu, aby aj vám váš Otec, ktorý je na nebesiach, odpustil vaše 

hriechy." (Mk 11,25) Pokojne si k tomu pridajme aj iné Ježišove veľmi podobné slová: "Keď 

teda prinášaš dar na oltár a tam si spomenieš, že tvoj brat má niečo proti tebe,  nechaj svoj dar 

tam pred oltárom a choď sa najprv zmieriť so svojím bratom; až potom príď a obetuj svoj dar." 

(Mt 5,23-24) 

A tu sú zvyšné dve: 

2. MILOVAŤ: "Odpúšťajú sa jej mnohé hriechy, lebo veľmi miluje. Komu sa menej odpúšťa, 

menej miluje" (Lk 7,47) – tá druhá polovica nemusí nutne znamenať, že komu Boh menej 

odpustil, bude Ho menej milovať. Skôr ako potvrdenie prvého: Komu sa menej odpustilo, tak 

preto, že menej miluje.  

3. PRIJAŤ ODPUSTENIE V SPOLOČENSTVE CIRKVI, z rúk poverených zástupcov Krista 

(apoštolov): "Komu odpustíte hriechy, budú mu odpustené, komu ich zadržíte, budú zadržané" 

(Jn 20,23), hovorí Ježiš svojim učeníkom, čiže apoštolom. Logicky z toho vyplýva aj toto 

tretie: komu ich neodpustíte, tomu nebudú odpustené…  



Ak sa nad tým zamyslíme, zistíme, že v skutočnosti naozaj ide vlastne len o jednu podmienku, 

ktorá sa zhmotňuje práve v spoločenstve lásky v Cirkvi, kde Ježiš na nás čaká a kde sa dá 

nájsť. Tam je a ak Ho chceme nájsť, musíme tam za Ním prísť, ako On sám hovorí, že "kde sú 

dvaja alebo traja zhromaždení v mojom mene, tam som ja medzi nimi" (Mt 18,20) – 

zhromaždenie, čiže synagóga a neskôr ekklesia, Cirkev.  

A druhá vec, že v evanjeliách druhú a tretiu podmienku spomína Ježiš raz, ale tú prvú veľmi 

naliehavo a hneď päť krát. Asi preto, že bez odpustenia niet ani ostatných dvoch, a odpustenie 

zase vedie neomylne k zvyšným dvom.  

Prečo teda odpustenie – a z neho plynúca láska, ktorá nakoniec ústi do spoločenstva, do jednoty 

Cirkvi? 

Každé zlo v sebe ukrýva sebectvo a pýchu: konám niečo pre seba na úkor iného človeka: vražda 

znamená, že o niečo pre seba usilujem na úkor života iného, krádež na úkor majetku iného, 

ľahostajnosť na úkor potrieb iného, privlastňujúc si to, čo by ho mohlo zachrániť, pomôcť mu, 

uľaviť…  

Každé dobro v sebe naopak obsahuje motív lásky: využívam seba, obetujem niečo zo seba 

v prospech iného, druhého človeka: kúsok svojho majetku, svojej energie, svojho času, niekedy 

dokonca veľa, dokonca všetko, keď sa za niekoho obetujem úplne…  

Hriech je sebectvo. Boh sa nezdráha odpustiť nám Ho. Písmo vlastne hovorí, že čo sa Boha týka, 

máme hriechy odpustené už úplne všetky a úplne všetci, pretože, "v Kristovi Boh zmieril svet so 

sebou a nepočítal ľuďom ich hriechy" (2 Kor 5,19), "keď pre jeho krv na kríži priniesol pokoj 

všetkému, čo je na zemi aj čo je na nebi" (Kol 1,20) a "chce, aby boli všetci ľudia spasení a 

poznali pravdu" (1 Tim 2,4). A aká je to pravda? 

Pravda, že odpustenie hriechov – a teda oslobodenie od hriechu, očistenie od hriechu, naše 

skutočné ospravodlivenie (a nielen nejaké „právnické“ ospravedlnenie, Boží pardon) – vyžaduje, 

aby sme odpustenie hriechov prijali. Ako ale môžeme prijať odpustenie inak, než tak, že 

zanecháme hriech? Čiže zanecháme sebectvo? 

Opakom hriechu je tak láska.  

Jej predpokladom je odpustenie ako odstránenie všetkých bariér, ktoré ma oddeľujú od iného 

človeka: ublížil si mi, si nudný a otravný, lezieš mi na nervy, si mi neužitočný, nič z teba nemám 

a nemám sa prečo o teba zaujímať, len ma stojíš čas, peniaze, námahu, ale teraz toto všetko 

dávam nabok, stranou, preč. Nemám na teba žiadne nároky a súčasne dávam stranou všetky 

bariéry a výhrady voči tebe. Už nás viac nič od seba neoddeľuje! Aspoň čo sa mňa týka, podľa 

slov Písma: "Ak je to možné a závisí to od vás, žite v pokoji so všetkými ľuďmi" (Rim 12,18). Bez 

odpustenia niet zanechania hriechu – a bez zanechania hriechu sme neschopní prijať svoje vlastné 

odpustenie hriechov od Boha. Bodka. Preto tá radikálnosť a preto tá naliehavosť v slovách 

Krista! 



Teraz prichádza na rad láska – pretože samo odpustenie, ak k nej nevedie, nie je žiadnym 

skutočným odpustením, veď aj ľahostajnosť je stále bariérou, ktorá nás od druhých oddeľuje. Ak 

je nám druhý človek ľahostajný, ak ho nemilujeme – potom tú táto bariéra stále je. A ak tu je, 

potom sme ešte stále neodpustili a neprijali druhého takého, aký je! Ak sme ale odpustili, 

dôkazom odpustenia je práve láska. Odpustiť znamená milovať. Čím viac milujeme, tým viac 

opúšťame sebectvo, tým viac tak zanechávame hriech a tak tým viac prijímame Božie odpustenie 

podľa slov Písma, že "láska zakrýva množstvo hriechov" (1 Pt 4,8). Preto kto veľa miluje, tomu 

sa veľa odpúšťa, preto oné podmienky v Otčenáši: odpusť nám toľko, koľko sme aj my odpustili. 

Inak to totiž ani možné nie je. Dokonalé a úplné odpustenie znamená svätosť a svätosť znamená 

zavŕšenie procesu prijímania Božieho odpustenia a uzdravenia z hriechu – svätosť však je, ako 

ju definuje aj Katechizmus, dokonalosť v láske. Dokonalá láska znamená dokonalé odpustenie 

a očistenie od každého hriechu, čiže sebectva. A to je svätosť.  

Preto Písmo hovorí: "Usilujte sa o pokoj so všetkými a o svätosť, bez ktorej nik neuvidí Pána" 

(Hebr 12,14) – a cestou k svätosti je práve spomenutý  pokoj a bratská láska ako protiklad 

hriechu a sebectva. Preto tie rovnako radikálne slová Jána: "Kto sa narodil z Boha, nepácha 

hriech, lebo v ňom ostáva jeho semeno; a nemôže hrešiť, pretože sa narodil z Boha.  Podľa tohto 

sa dajú rozoznať Božie deti od detí diablových: kto nekoná spravodlivo, nie je z Boha; ani ten, 

kto nemiluje svojho brata.  Lebo toto je zvesť, ktorú ste počuli od začiatku: aby sme jeden druhého 

milovali" (1 Jn 3,9-11) 

Láska nakoniec plodí jednotu, skutočnú, dokonalú, nadľudskú a nadzemskú jednotu Božej lásky, 

tak veľkú, že ľudia pri pohľade na nej uveria, že Ježiš musí byť Boh, pretože sami ľudia bez Boha 

nikdy nič také nemôžu dokázať, ako hovorí sám Ježiš v modlitbe svojmu Otcovi: "No neprosím 

len za nich, ale aj za tých, čo skrze ich slovo uveria vo mňa,  aby všetci boli jedno, ako ty, Otče, 

vo mne a ja v tebe, aby aj oni boli v nás jedno, aby svet uveril, že si ma ty poslal.  A slávu, ktorú 

si dal mne, ja som dal im, aby boli jedno, ako sme my jedno -  ja v nich a ty vo mne. Nech sú tak 

dokonale jedno, aby svet spoznal, že si ma ty poslal a že ich miluješ tak, ako miluješ mňa"  (Jn 

17,20-23).  

Táto jednota je Cirkev – a kruh sa uzatvára. V Cirkvi, ktorá je Jeho Telom, na nás čaká Kristus, 

ktorý "má na zemi moc odpúšťať hriechy" (Lk 5,24) – a tam, presne tam a len tam a nikde inde 

od Neho, Jeho rukami, čiže apoštolmi (to znamená biskupmi a nimi poverenými kňazmi) 

dostávame dar odpustenia hriechov, už schopní a pripravení prijať ho, pretože sme zanechali už 

hriech (čiže sebectvo a pýchu) a dôkazom toho je, že sme v Cirkvi, v tej úplnej a radikálnej 

jednote lásky, kde "už niet Žida ani Gréka, niet otroka ani slobodného, niet muža a ženy, lebo vy 

všetci ste jeden v Kristovi Ježišovi.  A keď ste Kristovi, ste Abrahámovým potomstvom a podľa 

prisľúbenia dedičmi"  (Gal 3,28-29). 

Krátko a stručne: Boh odpustil všetkým a všetko. Prijať odpustenie hriechov znamená zanechať 

hriech. Zanechať hriech znamená zanechať pýchu a sebectvo, čiže filautiu. Zanechať sebectvo 

znamená zvoliť si jeho opak, čiže lásku. Láska vyžaduje najprv odpustiť – čiže pustiť druhých 

ľudí z reťaze našich nárokov a očakávaní voči ním a odstrániť bariéry, ktoré sú medzi nami 



a nimi (hnev, krivda, nesympatia, nezáujem,…). Dokonalé odpustenie znamená dokonalú lásku 

a dokonalá láska znamená dokonalé a úplne odpustenie. Ovocím lásky je potom jednota Cirkvi, 

v ktorej nachádzame živého Krista a On nám, v Tele Cirkvi, dáva svoje odpustenie a milosť. 

Kvôli čomu som tu, na zemi? 
Odpoveď na otázku: Kvôli čomu som tu, na zemi? - je asi celkom účinnou skúškou správnosti 

kresťanstva.  

Ak je rovnaká, ako u Krista, potom sme kresťania a katolíci, pretože presne toto znamená 

kresťanom byť.  

A to platí nielen o Ježišových skutkoch, ktoré konal, ale dokonca aj o účasti na Kristovej obeti, 

ku ktorej nás Kristus tiež prizýva, aby sme na nej a na Ňom mali podiel:  

"Sám Duch spolu s naším duchom dosvedčuje, že sme Božie deti. Ale ak sme deti, sme aj dedičia: 

Boží dedičia a Kristovi spoludedičia; pravda, ak s ním trpíme, aby sme s ním boli aj oslávení." 

(Rim 8, 16-17)  

"Teraz sa radujem v utrpeniach pre vás a na vlastnom tele dopĺňam to, čo chýba Kristovmu 

utrpeniu pre jeho telo, ktorým je Cirkev. Ja som sa stal jej služobníkom podľa Božieho daru, ktorý 

som dostal pre vás, aby som naplnil Božie slovo." (Kol 1, 24-25) 

Práve ochota byť tu, na zemi kvôli tomu, kvôli čomu tu bol Ježiš, konať to, čo On, milovať tak 

ako On a z lásky sa obetovať za spásu sveta rovnako ako On, je znakom a poznávacím znamením 

kresťana a katolíka obzvlášť.  

"A znova im povedal: "Pokoj vám! Ako mňa poslal Otec, aj ja posielam vás."" (Jn 20, 21) 

"Kto hovorí, že ostáva v ňom, má aj sám žiť, ako žil on." (1Jn 2, 6) 

"Nové prikázanie vám dávam, aby ste sa milovali navzájom. Aby ste sa aj vy vzájomne milovali, 

ako som ja miloval vás. Podľa toho spoznajú všetci, že ste moji učeníci, ak sa budete navzájom 

milovať." (Jn 13, 34-35) 

"Čo je láska, poznali sme z toho, že on položil za nás svoj život. Aj my sme povinní dávať život za 

bratov." (1Jn 3, 16) 

"Svoj život si však veľmi necením, len aby som dokončil svoj beh a službu, ktorú som dostal od 

Pána Ježiša: svedčiť o evanjeliu Božej milosti." (Sk 20, 24) 

Tak ako? Ste už synovia, dcéry Boha? Aká je vaša odpoveď na otázku: Kvôli čomu som tu, na 

zemi?  



"Lebo ak sme s ním zrástli a stali sa mu podobnými v smrti, tak mu budeme podobní aj v 

zmŕtvychvstaní." (Rim 6, 5) 

Je to nakoniec jednoduchá matematika. Byť v Nebi znamená byť synom Boha. Ako Ježiš. No a 

byť synom Boha sa dá len tak, že synmi a dcérami Boha naozaj sme. Ako Ježiš. So všetkým a čo 

všetkom, pretože to nie je divadlo, ktoré hráme, ani prázdny titul, ale naozaj nimi sme - a preto 

aj Nebo, ktoré dedíme po Bohu, je rovnako skutočné.  

"Neboj sa toho, čo máš trpieť. Hľa, diabol niektorých z vás má uvrhnúť do väzenia, aby ste boli 

skúšaní; a budete desať dní v súžení. Buď verný až ba smrť a dám ti veniec života." (Zjv 2, 10) 

Tak ako? Ste už synovia, dcéry Boha? Aká je vaša odpoveď na otázku: Kvôli čomu som tu, na 

zemi? 

Ľudský kapitál 
"Robte si priateľov z nespravodlivej mamony, aby vás, až sa pominie, prijali do večných 

príbytkov." (Lk 16,9) 

Ľudia sveta uprednostňujú majetok pred ľuďmi. Mienia totiž, že ľudia sú nahraditeľní, ale 

majetok nie. A ak má človek majetok, nemusí dbať o ľudí. 

Kresťania to vidia úplne opačne – pretože zistili, že majetok je úplne vedľajší, sú to však ľudia 

a vzťah s nimi, na ktorých úplne a podstatne záleží. 

"Národy, kultúry, umenia, civilizácie - tie sú smrteľné a ich život je oproti nášmu životom komára. 

No tí, s ktorými žartujeme, pracujeme, sobášime sa, ktorými pohŕdame a ktorých vykorisťujeme 

- to sú nesmrteľné ohavnosti alebo nekonečné skvosty." (C. S. Lewis) 

– a my s nimi, práve s nimi, budeme tak či onak žiť či trpieť naveky. Oni sú to skutočné bohatstvo, 

opravdivý a jediný „ľudský kapitál“, ktorý ostane naveky, aj keď majetok a svet už dávno 

zaniknú. Oni a vzťahy s nimi sú tá jediná investícia, na ktorej záleží. Toto je to poznanie, ktoré 

oceňuje Ján:  

"Milovaní, milujme sa navzájom, lebo láska je z Boha a každý, kto miluje, narodil sa z Boha a 

pozná Boha.  Kto nemiluje, nepoznal Boha, lebo Boh je láska." (1 Jn 4,7-8) 

Pre Jána je to otázka poznania: Boh je láska, čiže vzťah. Nebo je svet, ktorého podstatou nie sú 

veci, ale ľudia a vzťah lásky medzi nimi. Kto toto vie a chce žiť v Nebi, investuje do ľudí a do 

vzťahu s nimi – miluje bratov. Využíva majetok, mamon, na to, aby s pomocou neho ako nástroja 

investoval do toho, na čom záleží: do ľudí a do priateľstva s nimi.  



Pritom nejde o to, vybrať si nejakých ľudí, ktorých by sme dokázali mať takto radi, ale seba 

zmeniť tak, aby sme opravdivo milovali ľudí, nezávisle od toho, akí sú. Aby sme sa teda stali 

podobnými Bohu, ktorý je láska, aby sme sa stali láskou ako je On láskou.  

"Milujte svojich nepriateľov, dobre robte, požičiavajte a nič za to nečakajte! Tak bude vaša 

odmena veľká a budete synmi Najvyššieho, lebo on je dobrý aj k nevďačným a zlým. Buďte 

milosrdní, ako je milosrdný váš Otec!" (Lk 6, 35-36) 

"Sluhovia vyšli na cesty a zhromaždili všetkých, ktorých našli, zlých aj dobrých; a svadobná sieň 

sa naplnila hosťami." (Mt 22,10) 

"Boh je láska (1Ján 4, 16), Boh je svetlo. Človek stvorený na Jeho podobu musí sa stať úplne 

láskou, úplne svetlom." (mních z Hory Athos)  

V tomto zmysle vlastne ani tak neinvestujeme do samotných ľudí, ako skôr do svojej schopnosti 

milovať a byť priateľom všetkých ľudí bez rozdielu. No a v spoločenstve Cirkvi si v tomto 

navzájom pomáhame a slúžime, jeden na druhom navzájom si dávame príležitosť takto trénovať 

lásku a jednotu spoločenstva bezvýhradnej lásky.  

"Milujte sa navzájom bratskou láskou, predbiehajte sa vzájomne v úctivosti." (Rim 12, 10) 

"Nedávajte slobodu za príležitosť telu, ale navzájom si slúžte v láske! Veď celý zákon sa spĺňa v 

jedinom slove, v tomto: "Milovať budeš svojho blížneho ako seba samého!"" (Gal 5, 13-14) 

A podľa čoho poznáme, že sa nám to darí? Podľa toho, že sa nám títo ľudia stávajú drahí, až tak, 

že nám na nich záleží viac ako na sebe samých. Toto je znak toho, že v tomto božskom umení 

nebeského života naozaj uspievame.  

"Čo je láska, poznali sme z toho, že on položil za nás svoj život. Aj my sme povinní dávať život za 

bratov. Ak má niekto pozemský majetok a vidí brata v núdzi, a srdce si pred ním zatvorí, ako v 

ňom môže ostávať Božia láska? Deti moje, nemilujme len slovom a jazykom, ale skutkom a 

pravdou." (1Jn 3, 16-18) 

A sme znova na začiatku, pri majetku - čiže našom živote v zmysle pozemského živobytia 

omnoho častejšie, než skutočného zomretia za druhého - ktorý využívame ako nástroj a 

prostriedok tejto lásky, pretože nám na ľuďoch záleží, skutočne nám na nich záleží, záleží nám 

skutočne na každom a na všetkých ľuďoch, pretože sme synmi Boha, pretože sme ako On. Spolu 

s nimi sme ich bratmi a hriešnikmi, ak by sme parafrázovali sv. Augustína, ale po vzore Otca sme 

im a pre nich skutočnými milujúcimi a múdrymi otcami po vzore nášho vlastného Otca v Nebi, 

"od ktorého má meno každé otcovstvo na nebi i na zemi." (Ef 3, 15) 

S týmto postojom sa všetko mení. Naša modlitba, pohľad na nich, život, konanie, naše ciele, 

túžby, postoje, zodpovednosť, rozhodovanie, všetko je zrazu úplne iné, keď nám zrazu záleží na 

každom človekovi okolo nás, skutočne a opravdivo, keď na každého hľadíme ako otec (matka) 

na vekom už dospelého a v istom zmysle samostatného, ale stále syna či dcéru, ktorý je v mnohom 



ešte nedospelý a v mnohom potrebuje našu múdru podporu a pomoc, pretože my sme v Bohu a 

skrze Boha jeho rodič pre Nebo.  

"Veď keby ste mali hoc aj desaťtisíc vychovávateľov v Kristovi, otcov nemáte mnoho, lebo v 

Kristovi Ježišovi ja som vás splodil skrze evanjelium." (1Kor 4, 15) 

Byť láskou 
Čo už len ostáva tomu, kto po ničom netúži, pretože všetko má, či skôr, všetkým je, všetko je? 

Kto sa ničoho nebojí a z ničoho nemá strach, pretože nik mu nemôže ani pridať ani ubrať z toho, 

čím je?  

Ostáva už len delenie sa. Čiže láska.  

Preto Boh Je láskou. Podstatne a bytostne. Je, Ktorý Je, pretože je plnosťou Bytia a v Ňom je 

všetka Plnosť. Súčasne je ale "číry kon", samo Konanie, tiež úplne a bytostne - a týmto konaním 

je Láska, pretože nič iné už nezostáva. Preto je Trojicou, večným darovaním a zdieľaním samého 

Bytia v láske. Preto Je Láska. Povedané po ľudský, nič iné Mu nezostáva. Nie preto, že by nemal 

na výber, ale preto, že nič iné u Neho nedáva zmysel.  

"Cieľ nášho života spočíva v plnení Pánových prikázaní: Milovať Boha, milovať svojho blížneho. 

Ak žijeme tento príkaz celým srdcom, celou dušou, celým duchom, budeme zbožštení, budeme 

podobní Kristovi. Boh je láska (1Jn 4, 16), Boh je svetlo. Človek stvorený na Jeho podobu musí 

sa stať úplne láskou, úplne svetlom." (anonym z Hory Athos)  

Tajomstvo je práve v slove "stať". To nie je príkaz niečo navonok urobiť, k nejakému 

povrchnému skutku, hoci by aj bol dobrý a láskavý a blížnemu by opravdivo prospel. To je výzva 

k zbožšteniu sa. Teda k pripodobneniu sa Bohu.  

"Z jeho plnosti sme my všetci dostali milosť za milosťou. Lebo ak zákon bol daný skrze Mojžiša, 

milosť a pravda prišli skrze Ježiša Krista." (Jn 1, 16-17) 

Milosť a pravda. Samo Božie bytie. Boh nás vťahuje do plnosti a blaženosti svojho Bytia, ktoré 

s nami v láske skrze Ducha v Kristovi zdieľa.  

Takto naplnení, súc v samom Bohu, v bytí Boha, sa aj my začíname láskou stavať. Bez smädu, 

veď sme naplnení, ba priam preplnení Bohom a Jeho Bytím; bez strachu, pretože nám to nikto a 

nijako nemôže vziať ani zmenšiť, aj nám ostáva len to posledné a tretie: deliť sa. Jediný a 

posledný zmysel konania: byť láskou.  

A tu zakúšame, že v láske samo bytie dosahuje plnosť a svoje zavŕšenie, keď v láske nie niečo 

dáme či urobíme, ale keď v láske zdieľame samých seba. Po vzore Boha v Bohu sa skutočne 

láskou stávame. A to nie je výsledok nejakej našej hrdinskej snahy, ale ovocie Božieho Daru, 



plnosti bytia, účasti na svojom Bytí, ktoré Boh v láske daroval a zdieľa s nami. Alebo inak: Boh 

nás zbožšťuje a keď sa v Ňom stávame bohmi, skutočne sa stávame bohmi a teda aj dokážeme a 

môžeme byť bohmi - čiže byť láskou. V takejto láske darovaním sa neubúda a zdieľaním sa samo 

bytie násobí.  

Človek v Raji - čiže my, každý z nás - sme si naivne mysleli, že byť ako Boh spočíva vo 

svojvoľnosti, v moci, v tom, byť uctievaný, užívať si kratochvíle a rozkoše sveta,... Dychtili sme 

po tom a tento smäd nás plnil strachom a robil opakom Boha. Byť Bohom znamená bez smädu a 

bez strachu byť láskou, ktorá sa delí so samým bytím a jeho plnosťou, ktorou je.  

Nezáleží na žiadnej jednotlivosti. Každý okamih je okamihom Bytia, miestom Neba, chvíľou 

blaženosti. Už nedelíme veci na také či onaké, na tie, ktoré chceme a tie, pred ktorými unikáme. 

Pod povrchom, vnútri, je jedno a to isté bytie. Sám Boh, ktorý je všetko vo všetkom, "Boh a Otec 

všetkých, ktorý je nad všetkými, preniká všetkých a je vo všetkých" (Ef 4, 6) a vo všetkom. 

Rovnakým spôsobom sa každý okamih stáva láskou. Aký iný zmysel by mal a mohol mať a akým 

iným spôsobom by sme mohli sami osebe byť, keď smäd a strach sú preč? Ostáva už len láska, 

láska ako jediný možný spôsob života, v ktorom samo bytie dosahuje plnosť a vrchol, pretože je 

zdieľané.  

Už si neželáme sýtosť ani hlad, bolesť ani pohodlie, hojnosť ani núdzu, chválu ani hanu, zdravie 

ani chorobu, život ani smrť. Všetko je jedno - v Bohu je to jedno. Za všetkým a vo všetkom je to 

isté bytie, tá istá plnosť, s ktorou sa vo všetkom delíme a zdieľame v láske, ktorá je takisto vo 

všetkom tým istým spôsobom, akým sami sme. A keď dokážeme byť a milovať aj bolesťou, 

začíname prenikať do mystéria Pánovho Kríža...  

Stať sa láskou je podmienkou zbožštenia sa. Ale súčasne byť láskou je ovocím nášho 

zbožšťovania v Bohu.  

"Kedysi ste boli tmou, ale teraz ste svetlom v Pánovi. Žite ako deti svetla!" (Ef 5, 8) 

"Ste vyvolený rod, kráľovské kňazstvo, svätý národ, ľud určený na vlastníctvo, aby ste zvestovali 

slávne skutky toho, ktorý vás z tmy povolal do svojho obdivuhodného svetla." (1Pt 2, 9) 

Prečo súdiš svojho brata? 
Odkiaľ sa v nás berie ta hrozná túžba, sklon všetko súdiť?  

Lebo je súdenie a súdenie.  

O tom prvom hovorí Pavol: "Živočíšny človek neprijíma veci Božieho Ducha; sú mu 

bláznovstvom a nemôže ich pochopiť, lebo ich treba duchovne posudzovať. No duchovný 

posudzuje všetko a jeho nik nemôže posúdiť." (1Kor 2, 14-15) 



O tom druhom hovorí Ježiš: "Buďte milosrdní, ako je milosrdný váš Otec! Nesúďte a nebudete 

súdení. Neodsudzujte a nebudete odsúdení! Odpúšťajte a odpustí sa vám." (Lk 6, 36-37) 

Na prvý pohľad vidíme dva veľké rozdiely: 

Duchovný človek posudzuje všetko. Veci, náuky, skúsenosti. Rozlišuje. Pomeriava všetko 

Kristom. Ale nesúdi ľudí. Súdi všetko, nie všetkých.  

Telesný človek súdi, posudzuje a odsudzuje ľudí, tvrdo a nemilosrdne, škatuľkuje ich, triedi, na 

základe svojich predsudkov či posudkov.  

V tom prvom je túžba po pravde. Taký človek posudzuje rovnako aj seba a svoje myšlienky, veď 

nebojuje za seba, ale úprimne hľadá pravdu.  

V tom druhom je sebecká namyslenosť pýchy človeka, ktorý podvedome či dokonca vedome seba 

považuje za mieru a normu všetkého. Čo sa mu páči, je dobré, čo sa mu nepáči, je zlé, veci či 

ľudia, všetko jedno.  

A je tu aj ďalší rozdiel.  

Ten prvý, človek duchovný, posudzuje. To je proces. Posudzovanie znamená, že vynakladá 

námahu, aby spoznal fakty, spoznal pravdu, aby odhalil, čo je naozaj Božie, čo je skutočné, čo je 

pravdivé a krásne, aby potom k tomu priľnul celým srdcom, jedno, či sa mu to na prvý pohľad 

páči alebo nie, či to potvrdzuje jeho doterajšie postoje a názory, alebo nie.  

Ten druhý, človek telesný, súdi a odsudzuje. Súd je akt, nie proces. Taký človek neskúma, 

nepátra. Nehľadá pravdu, ale seba. Obhajuje a presadzuje seba. Súdi preto od boku: Páči sa mi 

to? Zodpovedá to mojim názorom, môjmu životu, konaniu, túžbam, chúťkam? Potom je to isto 

dobré a je to naisto pravda, nie? Nezodpovedá to tomu? Potom to odsudzujem, lebo je to naisto 

zlé, nepravdivé a pomýlené. Potom sa tým ani nebudem zaoberať. Odsúdim to a hotovo.  

Je v nás sklon takto súdiť. Prečo? Pretože od Boha máme túžbu byť ako Boh - ale od Diabla 

pokrútenú predstavu, čo to znamená.  

"Ježiš ich zavolal k sebe a povedal: "Viete, že vládcovia národov panujú nad nimi a mocnári im 

dávajú cítiť svoju moc. Medzi vami to tak nebude. Ale kto sa medzi vami bude chcieť stať veľkým, 

bude vaším služobníkom. A kto bude chcieť byť medzi vami prvý, bude vaším sluhom. Ako ani 

Syn človeka neprišiel dať sa obsluhovať, ale slúžiť a položiť svoj život ako výkupné za mnohých."" 

(Mt 20, 25-28) 

Podľa Diabla byť ako Boh značí prvenstvo vôle: Ja vládnem. Ja rozhodujem. Ja. Môj názor 

závaží. Ja som v strede všetkého. Moja vôľa je normou. Všetko preto pomeriavam sebou. Svojimi 

názormi a postojmi. Svojimi návykmi a svojim životom. Čo zodpovedá mne, to láskavo 

schválim. Čo nie, odmietnem a odsúdim, zavrhnem ako zlé. Plynie z toho ilúzia dôležitosti, ilúzia 

moci, ilúzia správnosti seba samých.  



"Ja som prišiel v mene môjho Otca, a neprijímate ma. Keby prišiel niekto iný v svojom vlastnom 

mene, toho by ste prijali. Ako môžete veriť vy, ktorí sa navzájom oslavujete, a nehľadáte slávu, 

ktorú dáva len Boh?!" (Jn 5, 43-44) 

"Skutočný boh sa nestará o to, aby si udržal vládu. Skutočný boh vždy skutočne vládne všetkému, 

čo vládu potrebuje. Skutočný boh by ťa chcel učiť, ako sa máš stať takým, akým je on." (Orson 

Scott Card)  

Pre Boha byť Bohom znamená prvenstvo pravdy. Pravdy, čiže dobra, dokonalosti, opravdivého 

bytia, opravdivej hodnoty. Toto je byť bohom podľa Boha. Preto byť Bohom podľa Boha nie je 

ani o dôležitosti, ani o moci, ani o sláve či uctievaní. Čo z toho už len skutočný Boh potrebuje?  

Skutočný Boh túži, aby ľudia boli ako On – túži sa deliť s Pravdou, plnosťou Bytia, plnosťou 

Dobra, plnosťou Dokonalosti, ktorou On sám je, jej najplnším stelesnením a naplnením (a práve 

preto skutočným Bohom je – nie kvôli sile, ale kvôli dokonalosti a jej plnosti). Preto sa stáva 

služobníkom všetkých, každého jedného človeka, aby mu poslúžil v láske práve tým, že mu 

pomôže stať sa bohom, ako je On Bohom, bohom v Bohu. Kašle na to, aby si potvrdzoval nejaké 

pocity moci, či dôležitosti či správnosti. Nepotrebuje to, aj preto, že tým sám v sebe úplne 

samozrejme je.  

"On, hoci má božskú prirodzenosť, nepridŕžal sa svojej rovnosti s Bohom, ale zriekol sa seba 

samého, vzal si prirodzenosť sluhu, stal sa podobný ľuďom; a podľa vonkajšieho zjavu bol 

pokladaný za človeka. Uponížil sa, stal sa poslušným až na smrť, až na smrť na kríži." (Flp 2, 6-

8) 

"Veď Boh tak miloval svet, že dal svojho jednorodeného Syna, aby nezahynul nik, kto v neho verí, 

ale aby mal večný život. Lebo Boh neposlal Syna na svet, aby svet odsúdil, ale aby sa skrze neho 

svet spasil." (Jn 3, 16-17) 

"Vy súdite podľa tela, ja nesúdim nikoho." (Jn 8, 15) 

V Bohu nachádzame, ako Boží dedičia, svoju vlastnú veľkosť. Alebo skôr, Božia veľkosť sa stáva 

aj našou veľkosťou. Už viac nepotrebujeme pre svoju malosť si vytvárať ilúziu veľkosti tým, že 

budeme súdiť a odsudzovať. Skutočne veľkí sme. V Bohu. Nie ako ľudia, ale ako synovia a dcéry 

Boha, adoptovaní z čírej milosti.  

"Sám Duch spolu s naším duchom dosvedčuje, že sme Božie deti. Ale ak sme deti, sme aj dedičia: 

Boží dedičia a Kristovi spoludedičia; pravda, ak s ním trpíme, aby sme s ním boli aj oslávení." 

(Rim 8, 16-17) 

Už nepotrebujeme súdiť, ako sme to robili, kým sme boli telesní, živočíšni. Sme slobodní byť 

ako Boh. Služobníci všetkých. Tak sa prejavuje skutočná veľkosť. Božia veľkosť.  

Posudzujeme všetko, aj samých seba, rovnako a prísne všetko pomeriavame s Kristom, aby sme 

vo všetkom žili a konali skutočnú pravdu a skutočnú lásku, nie svoje názory a svoje dávne ľudské 

záujmy.  



Nesúdime však nikoho, ani seba. Ako Ježiš aj my sme prišli ľuďom slúžiť, nie ich súdiť – ani nie 

porovnávať seba s inými a potom vyvyšovať seba nad iných tým, že ich budeme súdiť a 

odsudzovať. Prišli sme pozdvihovať ich Božou Mocou, nie ubíjať a zavrhovať. To už je za nami. 

Je to jeden zo znakov toho prechodu, o ktorom Ježiš hovorí: 

"Veru, veru, hovorím vám: Kto počúva moje slovo a verí tomu, ktorý ma poslal, má večný život 

a nepôjde na súd, ale prešiel zo smrti do života." (Jn 5, 24) 

Posudzujeme všetko, ale nesúdime nikoho. Namiesto ľudskej bezcitnosti sa učíme milosrdnej 

láske Boha, súcitu Boha, ktorý On sám doviedol do krajnosti na kríži a v obete, ktorú tam 

podstúpil.  

Sme služobníkmi všetkých, pretože sme prijali a okúsili veľkosť Boha, veľkosť Jeho synov a 

dcér. Ona nás oslobodzuje k službe lásky, k tomu, byť ako Boh.  

"Lebo hoci som slobodný voči všetkým, stal som sa sluhom všetkých, aby som čím viacerých 

získal. … Pre všetkých som sa stal všetkým, aby som zachránil aspoň niektorých. A všetko robím 

pre evanjelium, aby som mal na ňom podiel." (1Kor 9, 19.22-23) 

Zmierenie 
Cesta do Neba je cestou zmierenia. Ako inak by sme mohli v Nebi žiť pospolu Trojičnú jednotu 

Boha, ak by sme najprv neboli medzi sebou zmierení? Skutočne zmierení?  

"Preto odteraz nepoznáme nikoho podľa tela. A ak sme aj poznali Krista podľa tela, teraz už 

nepoznáme. Kto je teda v Kristovi, je novým stvorením. Staré sa pominulo a nastalo nové. Ale to 

všetko je od Boha, ktorý nás skrze Krista zmieril so sebou a zveril nám službu zmierenia. Veď v 

Kristovi Boh zmieril svet so sebou a nepočítal ľuďom ich hriechy. A nám odovzdal slovo 

zmierenia." (2Kor 5, 16-19) 

Pavol vysvetľuje na Bohu, čo znamená zmierenie:  

Najprv, že vôbec nepočítal ľuďom, nám, naše hriechy. To je odpustenie. Odpustiť znamená 

skutočne už viac nepočítať druhému jeho hriech a previnenie.  

"Buďte k sebe navzájom láskaví a milosrdní, navzájom si odpúšťajte, ako aj vám odpustil Boh v 

Kristovi!" (Ef 4, 32) 

To je ale len začiatok. Skutočné odpustenie je brána, ktorá sa otvára k láske, ktorej teraz už nič 

nebráni. Ak nemám voči druhému žiadne očakávania, ktoré by mohol nesplniť, ak mu už 

nepočítame jeho chyby a previnenia, potom sme pripravení na tú najnormálnejšie vec na svete: 

prijať ho. Prijať ho a vytvoriť s ním spoločenstvo. Slovo láska v nás, žiaľ, často vyvoláva 

predstavu nejakých pocitov, emócií, srdiečok a objímania sa a ktovie čoho ešte... Radšej miesto 



tohto slova použijem slová ako prijatie, priateľstvo, vernosť,... ktoré vari lepšie vyjadria ono 

biblické slovo agapé.  

Tak, ako to urobil Boh, ako ovocie onoho zmierenia, v Kristovi a stal sa tak pre nás vzorom a 

cestou.  

"Láska je v tom, že nie my sme milovali Boha, ale že on miloval nás a poslal svojho Syna ako 

zmiernu obetu za naše hriechy. Milovaní, keď nás Boh tak miluje, aj my sme povinní milovať 

jeden druhého." (1Jn 4, 10-11) 

"Čo je láska, poznali sme z toho, že on položil za nás svoj život. Aj my sme povinní dávať život za 

bratov. … Deti moje, nemilujme len slovom a jazykom, ale skutkom a pravdou." (1Jn 3, 16.18) 

Cirkev je tak miestom zmierenia a odpustenia a len preto je aj miestom lásky, bratstva a jednoty. 

Počiatkom Neba na zemi.  

"Múdrosť, ktorá je zhora, je predovšetkým [...] zmierlivá, plná milosrdenstva a dobrého ovocia, 

nepochybujúca a bez pretvárky." (Jak 3, 17) 

Preto tá požiadavka, odpustiť, ako Boh odpustil nám, zmieriť sa navzájom, ako sa Boh zmieril s 

nami - I varovanie, že samo Božie odpustenie, zmierenie a prijatie bude v našom živote 

"fungovať" naozaj iba natoľko, nakoľko budeme aj my konať podobne.  

"Keď teda prinášaš dar na oltár a tam si spomenieš, že tvoj brat má niečo proti tebe, nechaj svoj 

dar tam pred oltárom a choď sa najprv zmieriť so svojím bratom; až potom príď a obetuj svoj 

dar." (Mt 5, 23-24) 

"A tak si ho pán predvolal a povedal mu: “Zlý sluha, ja som ti odpustil celú dlžobu, pretože si 

ma prosil. Nemal si sa teda aj ty zľutovať nad svojím spolusluhom, ako som sa ja zľutoval nad 

tebou?” A rozhnevaný pán ho vydal mučiteľom, kým nesplatí celú dlžobu. Tak aj môj nebeský 

Otec urobí vám, ak neodpustíte zo srdca každý svojmu bratovi." (Mt 18, 32-35) 

Prečo nekameňujeme hriešnikov 
"Tu zákonníci a farizeji priviedli ženu pristihnutú pri cudzoložstve, postavili ju do prostriedku a 

povedali mu: "Učiteľ, túto ženu pristihli priamo pri cudzoložstve. Mojžiš nám v zákone nariadil 

takéto ženy ukameňovať. Čo povieš ty?" … Ale keď sa ho neprestávali vypytovať, vzpriamil sa a 

povedal im: "Kto z vás je bez hriechu, nech prvý hodí do nej kameň."" (Jn 8, 3-5.7) 

Dodržať Zákon a jeho prikázania neznamená byť bez hriechu - ten totiž spočíva v žiadostivosti a 

v strachu a z nich vyrastajúcom sebectve a pýche. Robí nás otrokmi sveta aj otrokmi tela a jeho 

pudov. Preto nám musel byť daný Zákon, aby nás aspoň navonok donútil správať sa ako-tak 

ľudsky. Ľudský, pretože žiť božsky nám nemohol ani nariadiť, ani spôsobiť, aby sme tak žili.  



"Zákon nie je daný pre spravodlivého, ale pre nespravodlivých a nepoddajných, pre bezbožných 

a hriešnikov, pre zvrhlých a svetákov." (1Tim 1, 9) 

Preto bol len tieňom Novej Zmluvy, ktorá len mala prísť.  

"Hľa, prichádzajú dni, hovorí Pán, keď uzavriem s domom Izraela a s domom Júdu novú zmluvu! 

… Ale toto bude zmluva, ktorú po týchto dňoch uzavriem s domom Izraela —  hovorí Pán. Svoj 

zákon dám do ich vnútra a napíšem ho do ich srdca. A budem im Bohom a oni budú mojím 

ľudom." (Jer 31, 31.33) 

Pretože Stará Zmluva neodstraňovala hriech, nemohla ani zachrániť hriešnika. Mohla ho len 

usvedčiť a odsúdiť.  

"Vieme, že všetko, čo hovorí zákon, hovorí tým, čo sú pod zákonom, aby boli umlčané každé ústa 

a aby bol celý svet pred Bohom usvedčený z viny." (Rim 3, 19) 

A pretože Zákon strážil ľudí, ktorí stále žili v hriechu a boli náchylní k hriechu a otroci hriechu, a 

nútil ich aspoň navonok žiť a konať, akoby neboli hriešni, dokázal toho, kto prestúpil Zákon, iba 

odsúdiť - a potom prekliať a vyhladiť, aby svojou svojvoľnosťou nenakazil a nezviedol ostatných. 

Nevedel ho zachrániť, mohol sa len pokúsiť zvyšok pospolitosti uchrániť pred ním. Tak sa to 

robí vo svete aj dnes, o tom sú väzenia a všetky ostatné nástroje izolácie nebezpečných ľudí od 

zvyšku spoločnosti. 

"Lebo každý, kto by sa dopustil niektorej z týchto ohavností, osoby, ktoré by to urobili, budú 

vyhubené spomedzi svojho ľudu." (Lv 18, 29) 

"Svedkovia nech prví položia naň ruky, aby ho zabili, potom ostatní z ľudu, a tak odstrániš zlo zo 

svojho stredu." (Dt 17, 7) 

Nová Zmluva ale všetko mení. Ona má skutočnú moc skutočne uzdraviť z hriechu. V nej človek 

Božou mocou skutočne premáha hriech. Môže sa, obrazne povedané, prechádzať medzi levmi 

žiadostivosti a hyenami strachu a oni už nemajú moc mu ublížiť.  

"Vieme, že nik, kto sa narodil z Boha, nehreší, ale chráni ho ten, ktorý sa narodil z Boha, a Zlý 

sa ho nedotkne." (1Jn 5, 18) 

Preto už nemusí byť takto chránený. Naopak, teraz, keď on sám je akoby zaočkovaný Kristovou 

Krvou a vyliečený Kristovou prítomnosťou, môže sa sústrediť na to, aby hriešnika namiesto 

odsúdenia a vyhladenia zachránil. Nemusí sa pred ním chrániť, môže ho miesto toho vziať a 

zachrániť. Aspoň to skúsiť...  

"Ježiš sa vzpriamil a opýtal sa jej: "Žena, kde sú? Nik ťa neodsúdil?" Ona odpovedala: "Nik, 

Pane." A Ježiš jej povedal: "Ani ja ťa neodsudzujem. Choď a už nehreš!"" (Jn 8, 10-11) 



"Bratia, keby aj niekoho pristihli pri nejakom poklesku, vy, ktorí ste duchovní, napravte ho v 

duchu miernosti; a daj si pozor, aby si aj ty neupadol do pokušenia. Neste si vzájomne bremená, 

a tak naplníte Kristov zákon." (Gal 6, 1-2) 

"Bratia moji, keby niekto z vás zblúdil od pravdy a iný ho obráti, nech vie, že ten, kto vráti 

hriešnika z jeho bludnej cesty, zachráni jeho dušu od smrti a zakryje množstvo hriechov." (Jak 

5, 19-20) 

Starý zákon hriech neodstraňoval a ani nemohol, príkazy predsa nemôžu zmeniť a uzdraviť srdce 

človeka z hriechu. Preto ani nevedel zachrániť hriešnika, bez ohľadu na to, či hriešnik Zákon 

dodržal alebo nie.  

"Lebo zo skutkov podľa zákona nebude pred ním ospravedlnený nijaký človek. Veď len zo zákona 

je poznanie hriechu." (Rim 3, 20) 

Ale Nová Zmluva skutočne uzdravuje človeka z hriechu, opravdivo zachraňuje hriešnika. Preto 

viac nie je nutné nikoho odsudzovať, ale vynaložiť úsilie, aby sme - ak sme sa už sami nechali 

zachrániť Kristom - pomohli zachrániť sa aj ostatným. Sme ako ľudia, ktorí uprostred moru a 

umierania našli liek na chorobu. Tento liek ich zachránil a oni sa teraz vybrali do všetkých kútov 

krajiny, aby ho priniesli všetkým, ktorí na mor ochoreli a umierajú. Tak aj my, boli sme uzdravení 

liekom Kristovej Krvi a naplnení imunitou, Životom Jeho Svätého Ducha. A teraz sa 

rozchádzame do celého sveta, aby sme tento liek, ak je to možné, priniesli všetkým.  

"Lebo hoci som slobodný voči všetkým, stal som sa sluhom všetkých, aby som čím viacerých 

získal. … Pre slabých som sa stal slabým, aby som získal slabých. Pre všetkých som sa stal 

všetkým, aby som zachránil aspoň niektorých." (1Kor 9, 19.22) 

Preto je apoštolát našou hlavnou povinnosťou. Nič totiž v našom živote viac nie je naliehavejšie, 

než pomôcť iným zachrániť sa rovnako, ako sme boli zachránení my.  

"Keďže celá Cirkev je misionárska a dielo šírenia evanjelia je základnou povinnosťou ľudu 

Božieho, ... ich hlavnou povinnosťou, tak mužov, ako aj žien, je vydávať svedectvo o Kristovi 

životom i slovom v rodine, vo svojom spoločenskom prostredí a v rámci vlastného zamestnania. 

Musí sa v nich totiž javiť nový človek, stvorený podľa Boha v spravodlivosti a pravej svätosti. ... 

Nestačí, aby kresťanský ľud bol v nejakom národe prítomný a organizovaný, ani nestačí, aby 

konal len apoštolát dobrého príkladu. Ustanovený je tam nato, jestvuje tam za tým cieľom, aby 

svojim spoluobčanom nekresťanom zvestoval Krista slovom a skutkom a pomáhal im plne prijať 

Krista." (Ad gentes 32; 21 a 16) 

"Slovom, na všetkých laikov dolieha vznešená povinnosť pracovať na tom, aby sa spasiteľné 

úmysly Božie čím ďalej tým viac uskutočňovali všade na svete na všetkých ľuďoch všetkých 

čias." (Lumen gentium 33) 

Prijať Krista znamená byť uzdravený z hriechu. Byť uzdravený z hriechu znamená už ďalej žiť 

a konať ako Boh, ako Kristus Ježiš. A to znamená skutočne konať to, čo Kristus Ježiš - vrátane 



zasvätenia sa Jeho Dielu záchrany všetkých ľudí, všetkých hriešnikov, kvôli ktorému On sám na 

zem prišiel. Inak to možné nie je. Nemôžeme byť ako Ježiš a pritom nebyť ako Ježiš. A 

nemôžeme nebyť ako Ježiš, leda ak ešte stále ostávame v hriechu.  

"Kto ostáva v ňom, nehreší; kto hreší, ten ho nevidel, ani nepoznal. … Kto pácha hriech, je z 

diabla, pretože diabol hreší od počiatku. A Boží Syn sa zjavil preto, aby zmaril diablove skutky." 

(1Jn 3, 6,8) 

"Kto hovorí, že ostáva v ňom, má aj sám žiť, ako žil on." (1Jn 2, 6) 

A práve toto je znamenie, ktorým ako prvým potvrdzujeme svoje slová: že sami sme už skutočne 

uzdravení a že naše spoločenstvo je už naozaj Božím Kráľovstvom na zemi.  

"Vy ste svetlo sveta. Mesto postavené na návrší sa nedá ukryť. … Nech tak svieti vaše svetlo pred 

ľuďmi, aby videli vaše dobré skutky a oslavovali vášho Otca, ktorý je na nebesiach." (Mt 5, 14.16) 

Nehanbíme sa za slovo, pretože už ani netúžime po sláve a uznaní sveta. A nebojíme sa sveta ani 

Zlého, pretože sme "vystrojení mocou z výsosti" (Lk 24, 49). Veď k nim neprichádzame karhať a 

napomínať, ako to robil Zákon, ale ohlasovať Božiu Moc a prinášať Božie uzdravenie!  

A sami tento liek a zdroj Života, Ježišovu Krv a Jeho Telo, pri každej svätej omši horlivo a s 

vďakou užívame, ten "jeden chlieb, ktorý je liekom nesmrteľnosti a protijedom, aby sme 

nezomreli, ale navždy žili v Ježišovi Kristovi" (sv. Ignác Antiochijský, KKC  1405). Omša je 

miestom nášho uzdravovania, veď „ovocie sviatostného života spočíva v tom, že 

Duch  adoptívneho synovstva zbožšťuje veriacich, lebo ich životne spája s jednorodeným Synom, 

Spasiteľom“ (KKC 1129). Aké krásne miesto, aký krásny čas!  Sme uzdravovaní z hriechu tým, 

že sa stávame súčasťou samej Svätosti, Krista, Boha!  

 

 



ODPUSTENIE
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Afiémi – túžba byť ako Boh – všetko skomplikoval hriech – pohanská predstava o bohoch – premietnutá do tú-
žob ľudí – kto nám to všetko dá? – zotročenie ľudí – nároky voči svetu – hnev – nemysliteľné odpustenie – všet-

ko sa mení s Kristom – mechanizmus prepustenia na slobodu – príklady z Biblie – model zbožštenia

Ak chceme pochopiť, čím je vlastne „odpustenie“, musíme
pochopiť dve veci: význam jeho gréckeho slova, ktoré znie
afiémi – a potom samotný pôvod hnevu a neodpustenia.

Grécke slovo afiémi, ktoré Nový zákon používa na označenie
odpustenia, znamená presne „prepustiť na slobodu“. Znamená
to, že niekto, koho si k sebe nejakým spôsobom pripútavame,
dostane od nás zrazu slobodu a stane sa voľným a slobodným.
A tak ešte prv musíme pochopiť povahu a hlavne reálnosť pút,
ktorými si k sebe pútame iných ľudí a z ktorých pramení hnev,
pomsta, nenávisť a ostatné zlo.

Na počiatku, ako takmer vo všetkom, je túžba človeka byť ako
Boh. Netreba hádam pripomínať, že je to túžba úplne legitím-
na, túžba, ktorú do nás vložil Boh sám, ako o tom hovorí
Katechizmus katolíckej cirkvi: „Človek ustanovený v stave
svätosti bol určený na to, aby ho Boh úplne „zbožstvil“ v
sláve.“ (KKC 398).

Všetko však skomplikoval hriech, ako o tom Katechizmus
pokračuje: „Zvedený diablom chcel byť „ako Boh“, ale „bez
Boha a [uprednostnený] pred Bohom, a nie podľa Boha.“
(KKC 398). Po rozchode človeka s Bohom ostala táto túžba aj
naďalej v našom srdci, stále však nenaplnená. A tak sme
začali my, ľudia, uvažovať o tom, ako ju naplniť. Ako sa stať
podobnými Bohu.

Ako ale vyzerá naša predstava o bohoch? Čo podľa nás
znamená „byť ako Boh“? Odpoveď nájdeme v pohanských
náboženstvách, kde si ľudia sami povymýšľali bohov
a bôžikov ako stelesnenie vlastných predstáv o tom, ako by
vlastne také božské bytosti mali vyzerať. Všetky tieto predsta-
vy o bohoch, či už slovanské, grécke, severské, chaldejské, či
egyptské, majú spoločné tieto základné rysy:

· MOC – bohovia sú mocní, vládnu smrteľníkom, vnucujú
im svoju vôľu, ale nad nimi samými nikto iný nevládne.

· SLÁVA – sú  uctievaní,  oslavovaní,  stavajú  sa  im chrámy
a prinášajú obety. Ak smrteľníci zanedbávajú túto svoju
povinnú službu bohom, beda smrteľníkom!

· HOJNOSŤ – nektár a ambrózia Olympanov, pivo, buráca-
júce ohne a pečienky Valhallčanov, k tomu bujaré hry, pitky,
tanec a zábava, zlato, drahokamy, skvostné sídla a paláce – to
sú príbytky a kratochvíle bohov.

Tu je odpoveď na otázku, čo znamená „byť ako Boh“:
v predstavách ľudí, ktorí opustili Boha, to znamená mať moc,
ovládať iných, ale sám nimi nebyť ovládaný a nemusieť
nikoho poslúchať a nikomu sa podriaďovať. Znamená to mať
úctu, uznanie a oslavovanie iných ľudí, ale sám nemusieť
oslavovať iného, či skláňať sa pred niekým iným. A znamená

to byť bohatý, mať hojnosť zábavy, jedla, pitia, všetkého!
Hlavná je ale moc a sláva. Ak bude treba, obetujeme hoci aj
ten blahobyt, ak bude treba, staneme sa hoci aj askétami,
ktorí týrajú svoje telo (dnes sa im hovorí: vrcholoví športovci
J),  len  aby  sme  získali  slávu,  uznanie,  pocit  prevahy  nad
ostatnými smrteľníkmi, ovácie a prevolávanie zástupov…

Lenže – kto nám to všetko dá? Kto nás bude oslavovať? Kto
nám bude mávať a uctievať nás? Kto sa bude pred nami
skláňať a prijímať našu autoritu, našu moc a konať podľa
našich rozkazov? Kto? Nie azda ľudia okolo nás? Veru, kto
iný? Len oni, len ľudia, s ktorými žijeme, môžu naplniť túto
našu túžbu!

V tej chvíli sa však z ľudí okolo nás začínajú stávať naši
otroci. Od toho okamihu máme na týchto ľudí jasné nároky
a máme voči nim jasné očakávania. Poniektorí (ktorí sme
boli sformovaní kresťanstvom) sa akosi hanbíme otvorene
vzniesť nárok na slávu a moc, preto to hovoríme zaobalenej-
šie, ale rovnako nástojčivo:

· Že vyžadujeme, aby sa k nám iní správali slušne,
s rešpektom a s ÚCTOU, ktorá nám prináleží;

· Že vyžadujeme, aby ostatní rešpektovali našu
AUTORITU, ktorú máme ako starší, ako rodičia, alebo
z titulu funkcie, postavenia, že chceme, aby sa správali podľa
našich noriem a podľa našich predstáv a názorov (napríklad
aj v tom, aké správanie je prístojné a aké nie a pod.) …

· A že za všetko vyžadujeme dobre ZAPLATENÉ, pretože
chceme žiť v blahobyte Olympanov a ak už musíme robiť
niečo tak ponižujúce, ako chodiť do zamestnania, tak potom
aspoň nech nám za to dobre zaplatia!

Ak ľudia okolo nás tieto naše požiadavky nesplnia – výsled-
kom je HNEV. Hneváme sa, pretože my sme mali z ich
strany  na  niečo  PRÁVO,  právom  sme  to  od  nich
OČAKÁVALI – a oni nám to nedali! Máme právo byť
naštvaní. Hneváme sa. Zúrime. Napĺňa nás nepriateľstvo
a nenávisť. Veď niekto zaútočil priamo na našu najvnútor-
nejšiu a najhlbšiu túžbu: byť ako Boh!

Odpustenie v takejto situácii je v podstate nemožné. Podľa
Biblie totiž „odpustiť“ znamená „prepustiť druhého na
slobodu“ – a to znamená zrieknuť sa našich nárokov
a očakávaní voči nim! To sa ale nedá! Odpustiť v takejto
situácii – to je to isté, ako zrieknuť sa nároku na uznanie,
úctu, autoritu, rešpekt, zrieknuť sa nárokov na pohodlie, na
„život na úrovni“ – a to nejde! Ak toto obetujeme, ak sa
tohto zriekneme, tak kvôli čomu by sme ešte potom mali žiť?

Situácia sa mení až s obnovení jednoty s Bohom. Nie nadar-



mo vraví Ježiš: „…bezo mňa nemôžete nič urobiť.“ (Jn 15,5).
Jednota s Ježišom nám totiž znova otvára cestu zbožštenia sa
„riadnou cestou“: čiže skutočne, nielen zdanlivo, v skutočnom
Bohu. Znova tak, ako vraví Katechizmus: „Keďže jednorode-
ný Boží Syn chcel, aby sme mali účasť na jeho božstve, prijal
našu prirodzenosť, stal sa človekom, aby ľudí urobil bohmi.“
(KKC 460). A teraz prichádza to najúžasnejšie:

· Pretože moju túžbu „byť ako Boha“ teraz napĺňa Boh
samotný, znamená to, že ostatných ľudí už na naplnenie tejto
túžby nepotrebujem. Pravdu povediac, sú pre môj život
ZBYTOČNÍ… Fakt ich nepotrebujem!

·  Pretože ich nepotrebujem, môžem ich konečne
PREPUSTIŤ NA SLOBODU. Môžem im povedať: „Nemám
voči Vám žiadne nároky. Nič od Vás nechcem. Nič od Vás
neočakávam. Ste slobodní! Buďte takí, akí ste. Prijímam Vás
a akceptujem Vás takých, akí ste!“ Presne toto je ono biblické
afiémi, prepustenie na slobodu. Tu to ale nekončí.

· V Kristovi sme totiž spoznali, že Boh – to je viac, než len
pivo a zápasenie v dvoranách Valhally, či záletníctvo, nektár,
ambrózia a Charitky na vrcholku Olympu. Boh – to je láska.
Boží život je láska. Byť ako Boh znamená milovať ako Boh.

· Preto  dokážeme  voči  ľuďom  okolo  nás  zaujať asi  takýto
postoj: „Nepotrebujem ťa. Si pre mňa zbytočný. Ale záleží mi
na tebe. Jednoducho ťa milujem. Milujem ťa takého, aký si.
Nie pre to, že si mi sympatický. Ani nie preto, že mi za to
niečo dáš. Jednoducho som sa tak rozhodol. Milujem ťa.
Darujem sa ti. Zadarmo, bez nárokov, bez ohľadu na to, či mi
za to budeš vďačný, alebo nie, bez ohľadu na to, či budeš
dobrý, alebo zlý, pekný, alebo škaredý, či  ma budeš milovať,
alebo nenávidieť.“ Presne takto miluje Boh. Podmienkou tejto
lásky je odpustenie – a to je možné len vtedy, keď sme v Bohu
a Boh je v nás.

Všimnime si to v Biblii! Ohľadom odpustenia napríklad je
výrečný Ježišov postoj, keď hovorí učeníkom:

„32 Hľa, prichádza hodina, ba už prišla, keď sa rozpŕchnete,
každý svojou stranou, a mňa necháte samého. Ale nie som
sám, lebo Otec je so mnou. 33 Toto som vám povedal, aby ste
vo mne mali pokoj. Vo svete máte súženie, ale dúfajte, ja som
premohol svet!"”  (Jn  16,23n).  Všimnime  si  dobre,  čo  Ježiš
hovorí:

- VY ma opustíte, zradíte, zanecháte.

- JA Vám to ale nemám za zlé. Je so mnou Otec a to mi stačí.
Nepotrebujem,  aby  ste  boli  so  mnou.  Preto  sa  na  vás
nehnevám. Ste slobodní. Nemám voči vám nároky!

- PRETO VO MNE MÁTE POKOJ a mier. Ja vám odpúšťam
– prepúšťam vás na slobodu – a preto niet medzi nami horkos-

ti ani nepriateľstva. Je medzi nami pokoj a mier.

Podobná téma zaznieva aj na inom mieste Biblie:

„44 Ale ja vám hovorím: Milujte svojich nepriateľov a modlite
sa za tých, čo vás prenasledujú, 45 aby ste boli synmi svojho
Otca, ktorý je na nebesiach. Veď on dáva slnku vychádzať
nad zlých i dobrých a posiela dážď na spravodlivých i
nespravodlivých. 46 Lebo ak milujete tých, ktorí vás milujú,
akú odmenu môžete čakať? Vari to nerobia aj mýtnici? 47 A
ak pozdravujete iba svojich bratov, čo zvláštne robíte?
Nerobia to aj pohania? 48 Vy teda buďte dokonalí, ako je
dokonalý váš nebeský Otec.“  (Mt  5,44  –  48)  a  „7 Ale vám,
ktorí ma počúvate, hovorím: Milujte svojich nepriateľov,
robte dobre tým, čo vás nenávidia, 28 žehnajte tým, čo vás
preklínajú, a modlite sa za tých, čo vás potupujú! 29 Tomu,
kto ťa udrie po líci, nadstav aj druhé. A tomu, kto ti berie
plášť, neodopri ani šaty. 30 Každému, kto ťa prosí, daj a ak ti
niekto niečo vezme, nežiadaj to naspäť. 31 Ako chcete, aby
ľudia robili vám, tak robte aj vy im! 32 Ak milujete tých, ktorí
vás milujú, akúže máte zásluhu? Veď aj hriešnici milujú tých,
čo ich milujú. 33 Ak robíte dobre tým, čo vám dobre robia,
akúže máte zásluhu? Veď to isté robia aj hriešnici. 34 A ak
požičiavate tým, od ktorých to dúfate dostať naspäť, akúže
máte zásluhu? Veď aj hriešnici požičiavajú hriešnikom, aby
dostali naspäť to isté. 35 Ale milujte svojich nepriateľov,
dobre robte, požičiavajte a nič za to nečakajte! Tak bude
vaša odmena veľká a budete synmi Najvyššieho, lebo on je
dobrý aj k nevďačným a zlým. 36 Buďte milosrdní, ako je
milosrdný váš Otec!“ (Lk 6,27–36). Na oboch miestach
hovorí Ježiš o Božom pojatí lásky, rodiacej sa z odpustenia:

· VY mi ubližujete, nenávidíte ma, ste zlí a ničíte moje
dielo.

· JA vás ale napriek tomu prijímam a milujem takých, akí
ste. Nemám voči vám nároky, nevyžadujem, aby ste ma
najprv aj vy milovali, aby ste najprv boli voči mne dobrí,
milí, slušní, úctiví a podľa mojich predstáv. Odpúšťam vám,
prepúšťam vás na slobodu, nič si na vás nenárokujem, ani
nevynucujem. Nepotrebujem vás ani vaše priateľstvo.

· MILUJEM VÁS TAKÝCH, AKÍ STE! Bez nárokov, bez
očakávaní. Len tak, zadarmo.

Ak zbožštenie znamená „byť ako Boh“ – potom kľúčom
k  nemu  je  práve  táto  láska:  „MILOVAT  AKO  BOH!“  Bez
odpustenia však nie je táto láska možná. A bez Ježiša
a spočinutia v Ňom je aj samo odpustenie nemožné. Preto má
pravdu Ježiš, keď hovorí: „Ja som cesta, pravda a život. Nik
nepríde k Otcovi, iba cezo mňa.“ (Jn 14,6).

Váš Inky
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tradičná predstava – afésis a afiémi – prepustenie na slobodu – Boh človekovi – človek sebe – dva problémy – človek Bohu 

Zásadným predpokladom postoja milosrdenstva – práve v jeho 
vernosti a nemennosti – je odpustenie. Čo ale znamená „odpus-
tiť“? 

V našej kultúre to znamená niečo ako prepáčiť: Niekto vám 
rozbije okno a vy poviete: „Ale to nič, to je v poriadku, nič sa 
nedeje...“ Alebo niekedy hovoríme, že odpustiť znamená zabud-
núť na to, čo bolo urobené. Ale v praxi to zväčša, či skôr vôbec 
nerobíme. Asi preto, že to ani dosť dobre nie je možné: Ak vám 
niekto bude ubližovať a vy budete stále hovoriť: „Ale v pohode, 
nič sa nedeje, to je v poriadku...“ – alebo niekto vás bude neustále 
podvádzať, ale vy budete stále v akte odpustenia „zabúdať“ na to, 
že je to podvodník a stále s ním budete jednať ako s dokonale 
čestným a dôveryhodným človekom... no, nebude to fungovať, 
že? Takéto jednanie by nás zničilo – a preto to ani nerobíme. 

Ako chápe odpustenie Písmo? V NZ sa pre odpustenie používa 
slovo afésis a odpustiť sa povie afiémy. Obe slová vyjadrujú to 
isté: prepustiť niekoho na slobodu, nechať niečo tak, nechať to 
tým, čím je. A toto je, myslím, kľúč k pochopeniu odpustenia. 

Keď Boh stvoril človeka, stvoril ho na svoj obraz. Daroval mu 
zem, ktorá bola Rajom. Pozval ho do spoločenstva a priateľstva 
so sebou. A pozval ho, aby aj človek sám žil v radosti, priateľstve 
a láske navzájom. A teda by mohol pokojne povedať: „No, a teraz 
očakávam, že mi za to všetko budete aspoň trochu vďační, veď 
máte za čo! Očakávam, že tento Raj budete starostlivo „obrábať a 
strážiť“ (porov. Gn 2,15) a ak ho už neurobíte ešte krajším a 
nádhernejším, tak ho aspoň nezhumpľujete. Očakávam, že ma 
budete milovať ako nevesta svojho Ženícha, lebo ja vás ako 
presne ako Ženích milujem! A že sa medzi sebou budete znášať v 
láske. Dobre?“ 

My, ľudia, sme z toho samozrejme nič nesplnili. Na Boha v praxi 
kašleme, ženieme sa za svetskými vecami, za majetkom, ta 
rozkošou, za mocou a slávou, namiesto lásky sme si zvolili 
sebastrednú pýchu a z nej plynúce sebectvo, z raja sme urobili 
jednu zašpinenú planétu, medzi sebou sme si v lepšom prípade 
srdečne ukradnutí, v horšom prípade bojujeme, ubližujeme si, 
podvádzame sa, ohovárame, ponižujeme, zosmiešňujeme, nená-
vidíme sa, klameme si, okrádame sa,...  

Boh by teda mohol kľudne povedať: „Vy svine, vy zločinci, vy 
ohavy! Practe sa mi z očí! Najradšej by som vás všetkých utopil 
ako vtedy za Noema! Kým sa nezmeníte, kým všetko toto nena-
pravíte, kým mi patrične všetko toto zlo nevynahradíte a nposkyt-
nete môjmu Nekonečnému Majestátu primeranú satisfakciu, tak 
dovtedy mi ani na oči nechoďte! A ak to nespravíte, tak si buďte 
istí, že môj hnev Vás neminie! Peklo už rozpaľuje smolu na vaše 
nehodné zadky!“ 

Namiesto toho Boh... odpustil. Čiže nás prepustil na slobodu z 
pomyselných reťazí svojich očakávaní a nárokov. Povedal: „OK, 
tak ste hriešnici a zločinci a svine a ohavy a tak. Zo srdca sa mi 
všetkým týmto bridíte. Ani náhodou vám na ten váš hriech 
nepoviem, že ‚ale, nič sa nestalo, to je v pohode, v poriadku...‘! 
Nie je to v pohode, ani v poriadku! Nikdy na váš hriech ani 
nezabudnem – už len preto, že mám dokonalú pamäť a nikdy 
nezabúdam. Ale prijímam vás takých, akí ste. Nečakám, kým sa 
zmeníte, alebo kým niečo napravíte, či vynahradíte. Milujem vás 
takých, akí ste. Bezvýhradne a bezpodmienečne!“ Presne toto 

Pavol vyjadrí slovami: „Veď Kristus zomrel v určenom čase za 
bezbožných, ... Boh dokazuje svoju lásku k nám tým, že Kristus 
zomrel za nás, keď sme boli ešte hriešnici.  ... keď sme boli 
nepriateľmi“ (Rim 5,6-10 SSV). Nečakal, kým sa zmeníme. 
Nevyžadoval, aby sme sa najprv zmenili. Namiesto toho nás 
prijal takých, akí sme a obetoval sa za nás za takých, akí sme: 
odporní, hnusní, znetvorení, zlí, odpudzujúci, zákerní, hriešni... 

Toto je teda odpustenie: prepustiť druhého na slobodu z reťazí 
svojich nárokov, podmienok a očakávaní a prijať ho takého, aký 
je. 

Boh nám odpúšťa práve takýmto spôsobom. A na nás je, aby 
sme teraz toto Božie odpustenie aj prijali. Ako? Pavol nám 
našepkáva: „Ako Pán odpustil vám, tak aj vy!“ (Kol 3,13 SSV). 
A prvým je odpustiť samému sebe. 

Zase: odpustenie nie je prepáčenie hriechu a tvárenie sa, že je to 
v pohode. Odpustiť sebe neznamená ani náhodou povedať si: 
„No dobre, tak som hriešnik, ale veď to je normálne, sme ľudia, 
hrešíme, Boh je ale dobrý, On nám odpustí, takže je to v poho-
de...“– alebo slovami istého reformátora: „Buď hriešnik a smelo 
hreš, ale ešte smelšie ver a raduj sa v Kristovi.“ Naopak, odpus-
tiť sebe znamená prijať seba tiež takého, aký som a pustiť tak 
seba z pút falošných očakávaní a nárokov. V praxi to veľmi 
nerobíme a to z rôznych dôvodov. Rád by som spomenul dva z 
nich: 

1) Strach. Pristupujeme k Bohu nie ako k Spasiteľovi, ktorý 
neprišiel „volať spravodlivých, ale hriešnikov“ (Lk 5,32 SSV), 
aby ich zachránil a uzdravil, ale ako k chladnému a nemilosrd-
nému Sudcovi, ktorý bude nemilosrdne trestať každý hriech v 
zmysle onoho „Božie mlyny melú pomaly, ale isto“. Priznať 
pred sudcom hriech – to je poukážka do Pekla. Naopak, treba sa 
pred Bohom obhájiť, presvedčiť Ho, že sme dobrí, spravodliví, 
že nemáme za čo byť trestaní a teda smieme k ostatným spra-
vodlivým do Neba. Taký človek potom napríklad príde na 
spoveď a hovorí: „Ja nemám žiadne hriechy. Ja nič zlé nerobím, 
všetko si plním...“ A aj keby niečo zlé predsa urobil, okamžite to 
obhajuje: „No, trochu sme poohovárali – ale nie že by sme 
niekomu ublížili, to nie! Niečo som ukradol – ale to len také 
maličkosti, to žiadna škoda nevznikla! A sme sa aj pohádali – 
ale už sme sa aj hneď udobrili!“ – inými slovami: „Veď to 
nakoniec žiadne hriechy nie sú, som v pohode!“  

2) Pýcha. Túžba zaslúžiť si Nebo. Nebyť nejakým omilosteným 
hriešnikom – presne ako to vyjadruje onen mýtnik z podoben-
stva: „Bože, ďakujem ti, že nie som ako ostatní ľudia: vydierači, 
nespravodlivci, cudzoložníci alebo aj ako tento mýtnik.  12 
Postím sa dva razy do týždňa, dávam desiatky zo všetkého, čo 
mám“ (Lk 18,11-12 SSV). Takíto ľudia aj keď prídu na spoveď, 
tak namiesto vyznania hriechov sa chvália: „Veď ja do kostola 
chodím, to si držím, to nikdy nevynechám... v piatok sa postím, 
to už odmalička... nikomu nič zlé nerobím... s nikým nič nemám, 
do nikoho sa nestarám... doma sa už len modlím, to si vždy 
všetko riadne odbavím, všetky modlitby... a už len ten Lumen 
počúvam...“ a pod. A za tým všetkým je také to posolstvo: „Pane 
Bože, musíš uznať, že som dobrý. Som statočný. Ja som si to 
nebo fakt zaslúžil, to mi musíš nechať. My sme si v podstate 
rovní, spása je možno darom tam pre tých ‚nespravodlivcov‘ a 
tak, ale ja mám na ňu nárok a teda aj s hrdosťou sa o ňu hlá-



sim...“ Tak nejako. 

Oba tieto postoje sú strašlivé, pretože oba v sebe obsahujú neod-
pustenie. Máme na seba nárok byť dokonalým a spravodlivým. A 
keď to nedokážeme, začneme klamať seba aj Boha – asi ako keď 
chorý človek v horúčke stále opakuje „Nič mi nie je... som v 
pohode... som zdravý...“ To je presne ten hriech proti Duchu 
Svätému ‚zotrvávať tvrdošijne v nekajúcnosti‘. A kým tento 
postoj trvá, nemôžeme prijať ani Božiu spásu, ani Božie odpuste-
nie. Ježiš hovorí: „Lekára nepotrebujú zdraví, ale chorí. Neprišiel 
som volať spravodlivých, ale hriešnikov“ (Mk 2,17 SSV) To 
preto, lebo niet žiadnych spravodlivých, iba hriešnici, ako do-
svedčuje Pavol: „všetci zhrešili a chýba im Božia sláva“ (Rim 
3,23 SSV). My ale hovoríme: No, možno hej, Pane Bože, ale my 
sme výnimka. Nás sa to netýka. My sme spravodliví, my hriechy 
nemáme, my všetko dodržiavame, zachovávame, plníme, my 
nepotrebujeme uzdravenie, ani obrátenie, my už len čakáme na to, 
kedy nás konečne vezmeš k sebe, do Neba, ktoré si právom 
zasluhujeme a právom ho očakávame! Choď pekne tam, k hrieš-
nikom, tí Ťa, iste, potrebujú... My už sme v pohode, my lekára, 
liečbu, uzdravenie ani obrátenie nepotrebujeme! A Kristus odchá-
dza preč, lebo sme Mu ako Lekárovi a Spasiteľovi zabuchli dvere 
pred nosom a ani len nepočujeme jeho posledné varovanie: „Ak 
nebudete robiť pokánie, všetci zahyniete!“ (Lk 13,5 SSV). Jedno-
ducho sa s Ním míňame, lebo On prichádza k hriešnikom a my 
pred Ním utekáme a vydávame sa za spravodlivých. A ešte sa 
hneváme, keď vidíme, ako nás „Mýtnici a neviestky ... predchá-
dzajú do Božieho kráľovstva“ (Mt 21,31 SSV) – lebo oni sa na 
rozdiel od nás kajali a na žiadnych spravodlivých sa nehrali! 

Odpustiť sebe potom znamená práve toto: Vo viere v Božie 
odpustenie a v Boha ako Spasiteľa prijať seba takého, aký som: 
„Tak dobre. Som hriešnik. Som sviňa. Som ohava. Plným právom 
zaslúžim, aby ma Boh zavrhol, plným právom zaslúžim Jeho 
hnev, Jeho pomstu, trest, všetko... Priznávam to. Nezasluhujem si 
Jeho odpustenie, ani jeho lásku. Nezasluhujem si jeho spásu ani 
Jeho záchranu. Už vôbec si nijako a ničím neviem a nemôžem 
zaslúžiť Nebo. Dokonca ani keby som naozaj žil od počiatku 
dokonale, sväto a nepoškvrnene, ako sama Panna Mária, ktorá si 
to tiež nijako a ničím nezaslúžila a na rozdiel od nej z vlastnej 
moci a sily dokázal to, čo v nej dokázala len a jedine Božia 
milosť (porov. Lk 1,48–50) – ani vtedy nie. Ani to by nevytvorilo 
žiaden nárok, či právo na Nebo, na zbožštenie sa v Bohu. A ja 
pritom ani zďaleka taký nie som! Nezáleží na tom, koľko chodím 
do kostola a koľko sa modlím – faktom je, že Božie nároky a 
očakávania nespĺňam. Nie som ako Boh. Nemilujem  ako On. 
Nežijem ako On. Nekonám ako On. Nezmýšľam ako On. Bol som 
stvorený na obraz Boha, ale už dávno ním nie som. Pošpinil som 
ten svätý obraz vo mne, zmrzačil, zohavil, pokrútil a zadupal do 
špiny hriechu. Môžem už len dúfať v Božiu lásku a v Božie 
milosrdenstvo, že budú väčšie, ako všetok ten môj zločin a moja 
ohavnosť. A celým srdcom s nekonečnou vďačnosťou a slzami v 
očiach ďakovať Bohu za to, že taký naozaj je a „spasil nás nie pre 
spravodlivé skutky, ktoré sme my konali, ale zo svojho milosrden-
stva“ (Tit 3,5 SSV).  

Toto je prvý predpoklad obrátenia. Bez neho je každé ďalšie 
kresťanstvo úplne nemožné! Veľmi dobre to pochopili už tí, 
ktorým kázal Ján Krstiteľ: „... hlásal krst pokánia na odpustenie 
hriechov.  5 Prichádzala k nemu celá judejská krajina i všetci 
Jeruzalemčania. Vyznávali svoje hriechy a dávali sa mu krstiť v 
rieke Jordán“ (Mk 1,4-5 SSV). Alebo slovami Krista z podoben-
stva: „Mýtnik stál celkom vzadu a neodvážil sa ani oči k nebu 
zdvihnúť, ale bil sa do pŕs a hovoril: “Bože, buď milostivý mne 
hriešnemu.”  14 Hovorím vám: Tento odišiel domov ospravedlne-
ný“ (Lk 18,13-14 SSV). 

Posledná vec, ktorú by sme mali urobiť, je odpustiť Bohu. Toto 
nás asi zarazí: Odpustiť Boh? Svätému? Dobrému? My, ľudia? A 

to už ako? Ale znova si pripomeňme: Odpustenie nie je o tom, 
že niekto urobí niečo zlé a my mu to veľkoryso prepáčime. 
Odpustenie je o tom, že prijímame druhého takého, aký je. Aj 
zločinec sa môže hnevať na sudcu a policajta práve preto, že sú 
neúplatní a dobrí (niekde takí fakt existujú... ). Odpustiť im 
potom u neho znamená, že si povie: „OK, sú to policajti, je to 
sudca, je ich povolaním byť spravodlivými a chrániť zákon a 
teda prekážať všetkému tomu, čo robím ja sám... ale ja ich teda 
prijíma takých, akí sú. Nehnevám sa na nich za to. Nečakám od 
nich, že sa zmenia, že sa dajú podplatiť, či dokonca sa stanú 
mojimi komplicmi v mojom zločine. Pokojne ich aj na obed 
pozvem – hneď ako sa mi zajtra podarí tá lúpež, aby som ho mal 
z čoho zaplatiť“...  

Hriech spôsobil, že sme pohltení svojou sebastrednosťou, svojou 
pýchou, svojim zhonom za svetskými žiadostivosťami, svojim 
bojom s ostatnými ľuďmi. A od Boha čakáme, že – keď už sme 
tí Jeho katolíci! – tak bude v tomto boji stáť na našej strane, 
bude slúžiť našim záujmom, našim vášňam, napomáhať im,... a 
chrániť nás pred tými druhými, sužovať našich nepriateľov a tak. 
A keď to Boh nerobí a odmieta byť sluhom nášho hriechu, 
cítime sa dotknutí, zradení, odstrčení. Hovoríme: „Pane Bože, 
prečo? Prečo si mi nepomohol? Prečo si ma neochránil? Prečo tá 
choroba... Prečo smrť...? Prečo problémy a ťažkosti? Ako to, že 
si nás neuchránil?“ A sme na Boha nahnevaní. Za ten svet by 
sme to nahlas nepriznali – veď sme katolíci, to by bolo rúhanie a 
my sa Bohu predsa nerúhame, to nie! – ale reálne nahnevaní 
sme... 

Odpustiť Bohu potom znamená prijať Boha takého, aký je. 
Povedať: „OK, Bože. Buď v mojom živote Bohom. Nechcem 
viac, aby si bol nástrojom mojich túžob a očakávaní. Nenároku-
jem si, aby si bol mojim sluhom a poskokom. Buď Bohom. Buď 
tvoja vôľa, nie moja! Buduj v mojom živote Tvoje kráľovstvo, 
nie moje!“ Presne, ako nás to Ježiš učí v modlitbe Otčenáš. 

Tieto tri odpustenia – jedno to Božie, ktoré už Boh vykonal a 
potom tie dve naše, ktoré na vykonanie možno ešte len čakajú – 
sú bránou do fascinujúceho sveta Božieho milosrdenstva, do 
veľkého dobrodružstva kresťanstva, v závere ktorého je ten 
najväčší poklad, najvzácnejšia perla dejín Vesmíru: zbožštenie 
človeka. 

 

Váš Inky 



SPRAVODLIVOSŤ A MILOSRDENSTVO
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Spravodlivosť verzus milosrdenstvo? – zabudnuté odpustenie – podobenstvo – dva nároky – dilema svetskej
spravodlivosti – odpustenie všetko mení – účel odpustenia – nedovtipný sluha – hľadanie spôsobov – v praxi

medzi človekom a Bohom – milosrdenstvo nie je ani slabosť, ani mäkkosť – svedectvá z Písma – v praxi to zna-
mená… – „odpustiť Bohu“ – kresťanská verzus svetská spravodlivosť

Na počiatku tejto úvahy stála iná úvaha, prednesená na kňaz-
skej rekolekcii v Badíne. V diskusii, ktorá nasledovala, mys-
lím, zazneli tri dôležité veci. Po prvé, občas stále zaznela
ozvena presvedčenia, že milosrdenstvo a spravodlivosť sú
dve, proti sebe stojace alternatívy, medzi ktorými sa musíme
rozhodovať. Po druhé zaznela pekná myšlienka, že byť spra-
vodlivým znamená chcieť pre druhého to, čo pre neho chce
Boh. A to tretie vlastne ani nezaznelo, hoci, myslím si, je pre
pochopenie vzťahu milosrdenstva a spravodlivosti u Boha a u
kresťanov kľúčové a to je odpustenie.

Myslím si, že najlepšie tento koncept pochopíme na pozadí
podobenstva, ktoré o odpustení, milosrdenstve a spravodlivos-
ti rozpráva sám Ježiš Kristus. Tu je:

„Preto sa nebeské kráľovstvo podobá kráľovi, ktorý sa rozho-
dol vyúčtovať so svojimi sluhami. 24 Keď začal účtovať,
priviedli mu jedného, ktorý bol dlžen desaťtisíc talentov. 25

Ale pretože nemal skadiaľ vrátiť, pán rozkázal predať jeho aj
jeho ženu, aj deti i  všetko, čo mal, a dlh splatiť. 26 Vtedy mu
sluha padol k nohám a na kolenách ho prosil: “Pozhovej mi a
všetko ti vrátim.” 27 A pán sa nad sluhom zľutoval, prepustil
ho a odpustil mu aj dlžobu. 28 No len čo ten sluha vyšiel,
stretol sa so svojím spolusluhom, ktorý mu dlhoval sto dená-
rov. Chytil ho pod krk a kričal: “Vráť, čo mi dlhuješ!” 29

Jeho spolusluha mu padol k nohám a prosil ho: “Pozhovej mi
a dlžobu ti splatím.” 30 On však nechcel, ale odišiel a vrhol
ho do žalára, kým dlh nesplatí. 31 Keď jeho spolusluhovia
videli, čo sa stalo, veľmi sa zarmútili. Išli a rozpovedali
svojmu pánovi všetko, čo sa stalo. 32 A tak si ho pán predvolal
a povedal mu: “Zlý sluha, ja som ti odpustil celú dlžobu,
pretože si ma prosil. 33 Nemal si sa teda aj ty zľutovať nad
svojím spolusluhom, ako som sa ja zľutoval nad tebou?” 34 A
rozhnevaný pán ho vydal mučiteľom, kým nesplatí celú dlžobu.
35 Tak aj môj nebeský Otec urobí vám, ak neodpustíte zo srdca
každý svojmu bratovi.”” (Mt 18,22-35).  A teraz si ho pozrime
podrobnejšie!

· Na začiatku je vec jasná: „Keď začal účtovať, priviedli
mu jedného, ktorý bol dlžen desaťtisíc talentov.“ Pán má
nárok na vrátenie desaťtisíc talentov striebra, či zlata, to je
jedno. V každom prípade je to suma obrovská. Sluha ich
dlhuje a má povinnosť vrátiť ich.

· „Ale pretože nemal skadiaľ vrátiť, pán rozkázal predať
jeho aj jeho ženu, aj deti i všetko, čo mal, a dlh splatiť. 26

Vtedy mu sluha padol k nohám a na kolenách ho prosil:
“Pozhovej mi a všetko ti vrátim.”“  –  Tu  sa  začína  dilema
tradičnej, svetskej spravodlivosti. V bežnom svete totiž
spravodlivosť znamená veľmi často rozhodovať medzi

nárokmi a právami, ktoré si odporujú. Nárok pána na
vrátenie peňazí narušuje v tomto prípade právo sluhu na
slobodu a dôstojnosť a šťastný život. Ale obhajovanie tohto
nároku na slobodu a šťastie zase narušuje právo pána na
získanie svojho majetku naspäť. Sluhove nároky
a očakávania narúšajú pánové práva, pánove nároky
a očakávania narúšajú zase sluhove práva. Výsledkom je
konflikt podobný tým, ktoré sa bežne riešia na našich sú-
doch. Klasický súd by tieto veci posúdil a určil by, koho
právo a nárok by mal byť v tejto veci uprednostnený a kto
musí svoje práva a nároky zanechať ako trest sa nerozvážne,
či dokonca zločinné konanie. V praxi a v tej dobe by to
skončilo odpredajom sluhu a jeho rodiny i s majetkom do
otroctva. Ani dnes to nie je iné, len s tým rozdielom, že
exekútor odpredá len majetok postihnutého a nie jeho samot-
ného. V Ježišovom príbehu sa ale situácia zvrtne úplne inak!

· „A pán sa nad sluhom zľutoval, prepustil ho a odpustil
mu aj dlžobu.“ Pán sa zrieka svojich práv! Zrieka  sa
svojich nárokov. ODPÚŠŤA. Grécke slovo pre odpustenie
afiémi znamená „prepustiť na slobodu“ a presne toto pán
robí! Prepúšťa ho z neviditeľnej reťaze svojich nárokov
a práv. Tieto okovy doteraz ťažili sluhu ako neznesiteľné
bremeno – ale zrazu sú preč!

Presne toto s nami robí Boh. Boh sa vedome vzdáva svojich
práv a nárokov a odpúšťa nám. Aký je však cieľ tohto odpus-
tenia?

· V závere podobenstva pán vysvetľuje účel svojho kroku:
„Ja som ti odpustil celú dlžobu, pretože si ma prosil. 33

Nemal si sa teda aj ty zľutovať nad svojím spolusluhom,
ako som sa ja zľutoval nad tebou?““ Cieľom  je,  aby  sa
sluha stal podobným svojmu pánovi. Ak totiž už niet práv
a nárokov pána (zriekol sa ich odpustením), potom ostávajú
už len práva a nároky sluhu. Pán sa teda plne sústreďuje na
jeho nárok a právo šťastného života. Preto neostáva len pri
pozhovení, ale robí niečo, čo by malo byť dostatočným
podnetom pre sluhu, aby aj on prekročil rámec zahľadenosti
do  seba  a  osvojil  si  širší  pohľad,  ktorým na  veci  hľadí  jeho
pán a podobne jeho ušľachtilosť. Tento koncept pripodobne-
nia sa pánovi zaznieva aj v podobenstve o talentoch, kde
bohatý obchodník dáva svojim sluhom talenty a vedie ich
k tomu, aby sa aj sami stali rovnako obratnými (a bohatými)
obchodníkmi, ako je on. Povedané priamo, je to pozvanie
k zbožšteniu, k premene na synov a dcéry Boha podľa obrazu
Ježiša Krista. V tejto chvíli, vďaka odpusteniu, sa spravodli-
vosť a milosrdenstvo rovnajú.

Ale pozor, podobenstvo ešte nekončí!



· „No len čo ten sluha vyšiel, stretol sa so svojím spoluslu-
hom, ktorý mu dlhoval sto denárov. Chytil ho pod krk a
kričal: “Vráť, čo mi dlhuješ!” 29 Jeho spolusluha mu padol
k nohám a prosil ho: “Pozhovej mi a dlžobu ti splatím.” 30

On však nechcel, ale odišiel a vrhol ho do žalára, kým dlh
nesplatí.“ Sluha vec nejako nepochopil. Prijal odpustenie
svojho pána, ale naďalej ostáva taký, aký bol: človek obme-
dzeného pohľadu, vidiaci iba peniaze a majetok. Čo urobí
pán?

· „A rozhnevaný pán ho vydal mučiteľom, kým nesplatí
celú dlžobu.“ Zrieka sa pán svojho odpustenia? Obnovuje
svoje nároky a práva? Myslím, že nie. Len mení prostriedky.
Ak sluha „nezmäkne“ pod dojmom neskutočnej šľachetnosti
svojho pána, možno „zmäkne“ pod korbáčom kata v žalári…
Aj odpustenie dlžoby, aj vrhnutie do žalára, oboje, myslím,
sleduje jedno a to isté: premenu zlého sluhu na sluhu dobrého,
podobného svojmu pánovi. Pán len strieda prostriedky, nič
viac.  Môžeme  si  domyslieť ako  po  nejakom  čase,  keď sluha
dopadne až na samé dno zúfalstva, pán ho znova vyslobodzuje
zo žalára, možno mu vracia späť jeho majetok a znova mu
dáva okúšať odpustenie a lásku, ktorej sluha už teraz možno
dokáže porozumieť…

Čo to teda znamená v praxi?

- Na začiatku tu stoja človek a Boh.  Boh má právo na úctu
a poklonu a poslušnosť zo strany človeka rovnako ako aj na
vďačnosť. Človek má právo na spásu. Nie, že by si ho nejako
na Bohu vymohol. Ale keď Boh stvoril človeka, slobodne
a z lásky, rovnako slobodne a z lásky na seba vzal aj samo-
zrejmý záväzok zodpovednosti za človeka a za naplnenie jeho
túžob, ktoré sám do ľudského srdca vložil ako jeho stvoriteľ.

- Hriech je vypovedaním tohto vzťahu spravodlivosti
medzi človekom a Bohom. Boh už tak nie je „viazaný“ starať
sa o človeka a dokonca má právo požadovať na človekovi, aby
sa zodpovedal za svoje činy a poskytol satisfakciu vo forme
náhrady a trestu.

- Boh sa ale rozhodol odpustiť. Rozhodol sa zrieknuť svojho
nároku na odplatu a satisfakciu. A súčasne, pretože je to
podmienka odpustenia, ostáva verný svojmu záväzku voči
človekovi. Bez toho by to nebolo odpustenie. Od tohto okami-
hu pre Boha jestvuje len jediný nárok a jediné právo: nárok
a právo človeka na spásu, pretože, ako sme spomenuli, oboje
človekovi slobodne daroval a teda oboje človekovi z milosti
Boha právom náleží podľa Bohom darovanej spravodlivosti.

- Celé konanie Boha sa preto zameriava už len na túto
jednu stránku spravodlivosti: spásu človeka. V tej chvíli už
niet rozporu medzi spravodlivosťou a milosrdenstvom. Boh sa
stáva človekom, zomiera na kríži, zosiela svojho Ducha, koná
všetko preto, aby sa človek spasil.

Avšak to, že sa Božia spravodlivosť stotožnila s milosrden-
stvom, neznamená že bude vždy nejaká jemnučká
a nežnúčka! Aj keď to často robíme, nezamieňajme milosr-
denstvo so slabosťou a mäkkosťou! To nie! Na niekoho
naozaj platí nežné odpustenie a on sa, dojatý Božou láskou,
skloní a obráti. Na niekoho – podobne ako na sluhu
v podobenstve – to ale neplatí. Niekoho zlomí iba utrpenie
a pád na samé dno. Možno choroba, drogy, alkohol, krach,
väzenie,… Inými slovami, na koho neplatí „odpúšťam“, na
toho môže platiť „žalár“. Ale jedno i druhé je prejav lásky
a milosrdenstva Boha. Ba samotný kríž a utrpenie sú znakom
milosrdenstva Boha a je to Božie milosrdenstvo, ktoré nás

„trestá“ podľa našej potreby, pretože zmyslom týchto „tres-
tov“ nie je vymáhanie si „Božích pohľadávok“, ale spása
a zbožštenie človeka. Biblia o tom hovorí na mnohých
miestach:

Pavol a Barnabáš „Posilňovali srdcia učeníkov a povzbudzo-
vali ich, aby vytrvali vo viere a že do Božieho kráľovstva
máme vojsť cez mnohé súženia.” (Sk 14,22), pretože aj
u samotného Ježiša Krista to inak nebolo možné a sám Boh
„zdokonalil pôvodcu ich spásy utrpením.“ (Hebr 2,10). Tak,
ako svaly rastú a mocnejú tvrdým tréningom – a čím mocnej-
šie ich chceme, tým tvrdšie, bolestivejšie a „nemilosrdnejšie“
J ich musíme trénovať – to isté platí aj o láske a viere, ako
opäť vraví Biblia: „aby vám vaša vyskúšaná viera, omnoho
vzácnejšia ako pominuteľné zlato, ktoré sa tiež skúša ohňom,
bola na chválu, slávu a česť vtedy, keď sa zjaví Ježiš Kris-
tus.“ (1 Pt 1,7). Preto Boh, ktorý je milosrdný – a práve
preto, že je milosrdný  –  prevádza  svojich  synov  a  dcéry  aj
cez bolesť a utrpenie: „Je na vašu nápravu, čo znášate. Boh s
vami zaobchádza ako so synmi. A ktorého syna by otec
nekarhal? 8 Ak ste mimo výchovy, na ktorej dostali účasť
všetci, potom ste nemanželské deti, a nie synovia! 9 A potom
aj naši telesní otcovia nás vychovávali a vážili sme si ich.
Nepodriadime sa tým viac Otcovi duchov a budeme žiť?! 10

A oni nás karhali na krátky čas a tak, ako sa im videlo, on
však kvôli tomu, čo je užitočné, aby sme mali účasť na jeho
svätosti. 11 Pravda, každá výchova v prítomnosti sa nezdá
radostná, ale krušná; neskôr však prináša upokojujúce
ovocie spravodlivosti tým, ktorých ona vycvičila.” (Hebr
12,7—11) Veď „sme aj dedičia: Boží dedičia a Kristovi
spoludedičia; pravda, ak s ním trpíme, aby sme s ním boli aj
oslávení.“ (Rim 8,17)

Spravodlivosť sa stáva milosrdenstvom a milosrdenstvo
sa stáva spravodlivosťou skrze odpustenie. Skrze odpuste-
nie, v ktorom sa z lásky zriekame svojich práva a nárokov
a ostáva tak potom iba jedno právo, ktoré má byť hájené:
právo blížneho – a to v prvom rade a podstatne to najdôleži-
tejšie, vlastne jediné dôležité: právo na spásu a zbožštenie,
právo na Nebo. Takto koná Boh, spravodlivý a milosrdný
súčasne, bez rozporu, pretože odpustil z lásky!

Presne tomuto sa musíme naučiť aj my. Nakoniec, čo iné
je požiadavka lásky k nepriateľom, než uplatnenie tohto
modelu Božej milosrdnej spravodlivosti aj v našom živote
a konaní?

Ba dokonca môžeme povedať, že v „noci duše“ Jána
z Kríža nás Boh vedie k tomu, aby sme akoby „odpustili
Bohu“ – čiže dokázali ho „prepustiť zo svojich služieb“,
zanechať svoj nárok na spásu a odmenu od Boha a úplne
a z čírej lásky sa rozhodli žiť pre Boha a Jeho záujmy celkom
tak, ako to On urobil už dávno pred nami… – čím sa naše
zbožštenie a pripodobnenie Bohu završuje!

Takisto musíme mať na pamäti, že vďaka konceptu odpus-
tenia sa kresťanský pojem spravodlivosti dosť odlišuje od
predstavy spravodlivosti, ako ju chápe bežný svet. Bez
konceptu a vedomia „odmeny“ v Nebi (alebo aspoň z Neba)
odpustenie bežne ľuďom nejaký veľký zmysel nedáva. Preto
sa ani veľmi nepraktizuje. Namiesto „milosrdnej spravodli-
vosti“, ktorej cieľom je to, čo chce Boh, čiže spása druhého
človeka, nastupuje spravodlivosť tradičná, svetská, ktorá sa
usiluje aspoň o nejakú rovnováhu medzi nárokmi a právami
ľudí, stojacimi oproti sebe v častom konflikte.
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